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Cala Rajada 

Hem fet aquest número: 

Joan Rai 

Pep Terrassa 

Jaume Fuster 

Paco Galiàn 

Sebastià Ferrer 

Miquel Ferragut 
Llucià Rinyon 

Isidor Rodríguez 

Andreu Genovart 
Miquel Lliteres 

Berta Liesegang 

Nicolau Pons 

Cap Vermell , 
ofereix les seves planes 
per a difondre 
qualsevol opinió, 
notícia o xafardeig 
que que volgueu for. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris 
publicats, teniu a la 
vostra disposició les 
planes d'opinió i 

cartes al director 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
Blanc i Llis 
Cala Rajada 

Editorial 2 

~I:>ortalet 

EDITORIAL CONJUNTA PER A LA PREMSA FORANA DE MALLORCA 

El clima inestable que viu la societat mallorquina, en aquests darrers mesos, 
només és un reflexe de que les coses se segueixen fent segons la retòrica política 
que predomina en el moment en què s'adopten les grans decisions en el nostre 
país: l'exemple més qualificat és el de les DOT (directrius d'ordenació del territori), 
en el qual pareix esser hi han faltat alguns dels principals interlocutors del nostre 
país: universit<~.t, ajuntaments desfavorescuts -el cas del Pla de Mallorca-, 
associacions per a la protecció del medi ambient, etc .. , i amb el paradigma que les 
decisions polítiques en el nostre territori insular no són reversibles . 

En aquests dies que manquen per a les eleccions locals i autonòmiques de la 
nostra comunitat, hi ha en joc una sèrie d'objectius esencials per a la nostra mane
ra de viure que no poden passar desapercebuts per a la gent del carrer: els nostres 
trets culturàls i lingüístics estan, cada vegada més, en una situació de desaparició 
i substitució intensa, donats els canvis socioculturals que es produeixen darrerament 
a la nostra terra; els factors econòmics derivats del monocultiu turístic s 'han de 
reconduir indeflectiblement ja que hi ha en joc no només el nostre futur, sinó el de 
la sobreexplotació del nostre medi més apreciat: el paisatge. 

Hi han altres factors importantíssims per al desenvolupamnet de la nostra 
comunitat com poden esser el model sanitari, en el qualla saniat pública ha caigut 
en un evident desprestigi, i on s 'hi ha d'afegir els pocs diners que inverteixen els 
organismes públics, ignorant que així no s'assegura el futur més preciat de les 
persones: la salut. 

La qualitat de I' ensenyament no ha fet més que disminuir en els darrers 
temps, i vist com s'han pres des de la conselleria, les línies d'actuació política, 
I' ensenyament de la nostra llengua, alhora apreciada i conservada des de Ramon 
Llull ençà, està molt malament, arribant inclús al terreny que, últimament és dificil 
sentir-la al centre i perifèria de Palma. Per si no bastàs, als organismes públics és 
molt habitual la presència de funcionaris que no tenen coneixement del seu ús, 
ignorant, fins i tot, el dret que tenen de coneixer-Ia i d'utilitzar-la. Per a la gent 
formada en un món en el qual la llengua no és un element de separació sinó 
d'integració, els nostres polítics governants ignoren cada vegada més la seva 
promoció i el seu ús. En definitiva, essent la llengüa, fins ara, la característica 
principal de la nostra manera d'esser, s'ba passat al terreny de la seva substitució 
i, per si no bastàs, al seu més gran desconeixment. I d' això, només hi ha uns 
resposables: els nostres govemantss. 

Essent les eleccions la manera per la qual els ciutadans de Mallorca triam 
els nostres governants, des de la nostra associació exigim un canvi d 'actuació 
d'aquestes línees polítiques, en què es posa en joc el nostre futur més immediat. 

Associació de la Premsa Forana de Mallorca. 
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Plaça 
des 

·sitjar 

Guardons 
Els èxits assolits per l'agrupació 

de ball de bot "Aires Gabellins" en el 
VIII Festival Mundial de Danses 
Folklòriques, i dels quals ja en donàvem 
compte en el número anterior, foren 
compartits per tot el poble després de 
l'actuació d'aquest grup, que va tenir 
lloc a la plaça dels Pins el passat 26 
d'abril. Recordam que els guardons 
assolits foren el de millor vestuari i un 
tercer premi d'agrupacions infantils. 
Tot els assistents a aquesta actuació de 
Cala Rajada poguérem brindar pels 
èxists assolits i pel èxits futurs dels 
"Aires Gabellins". 

Corre llengua 99 
Després de dos anys en què no 

s'havia convocat, el Correllengua 
enguany s'ha tornat viure 
per la majoria de pobles de 
Mallorca, corn a la festa 
reivindicativa dels nostres 
drets lingüístics. Aquesta 
cadena humana, que de mà 
t:n mà ha fet cóner la flama 
de la llengua per camins i 
carreteres de tota l'illa, va 
veure partir una de les 
seves columnes des del 
nostre municipi. Va ser, 
concretament, la columna 
"Guillem d'Efak", que partí de Cala 
Rajada el diumenge dia 2 de maig, a les 
9'30 hores, després que el regidor de 
cultura, Pep Gallego, llegís el manifest 
del Correllengua. Poc després, devers 
les 10, el batle Jaon Pascual va fer el 
mateix a la plaça des Sitjar. Distints 
polítics locals i molts de ciutadans 
anònims foren portadors de la flama, 
que fou entregada a la representació 
artanenca, passades les 1 0'30, en la 
partió dels dos municipis. 

Plaça 
Que si ens manifestam, que si 
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no, que si la pancarta s'ha de llevar, que 
si s'ha de deixar fer, que si s'ha polititzat 
o no s'ha polititzat. El fet és que la gent 
més significada en la crítica a la plaça 
de l'Orient, la que ha duit el trui de 
recollida de firmes i la que es manifestà 
de manera prou gràfica, corn recull la 
foto, a l'hora de culminar les seves 
actuacions en forma d'asseguda popu
lar es va fer anques enrere. En part, 
perquè el batle va saber convèncer els 
seus representants de la improcedència 
d'aquesta asseguda, i en part perquè 
ells matei ·os no ho devien 'tenir prou 
clar. Algú, com sol passar en aquests 
casos, n'ha sortit escaldat. I, de cara al 
poble, n'ha quedat el desagradable 
regust d'una actitud d'intolerància, amb 
la retirada d'una primera pancarta, que 
ja crèiem superada. El dret a la critica 
i l'acceptació d'aquestes critiques hauria 
d'esser condició indispensable en 

l'exercici de l'activitat política. Altra 
cosa és demanar el mapa mental de 
molts de nosaltres encara no hi hem 
trobat un espai adient per a ubicar-hi la 
democràcia. 

Exposicions 
ACan Creu d'Inca, i del2 al 9 de 

maig, s'hi exposaren els treballs de 
brotads, pintura, ceràmica i restauració 
de mobles de l'escola d'adults. Aquesta 
exposició, celebrada per primer cop en 
la que, segons sembla, ha d'esser la 
futura casa de cultura del poble, recull 
el millor que s'ha fet durant el curs i en 
significa la seva culminació. I, pel que 
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es va poder veure, s'ha tractat d'un 
curs ben aprofitat. Enhorabona a tots, 
mestres i alumnes. 

Una altra exposició de brodats 

va tenir lloc, dell2 al25 d'abril, a Ca 
Na Marisa, del carrer Nou, on també 
hi poguérem admirar autèntiques 
creacions, tant en punt mallorquí com 
en creueta fetes per clientes i amigues 
de l'esmentada botiga. 

Creu Roja 
La Creu Roja local va fer en

trega, el passat dia 20 d'abril, de 
diplomes de reconeixement a aquelles 

persones i entitats que col-laboraren 
en la campanya de solidaritat amb els 
daminificats per l'huracà Mitch, que 
assolà Centre-Amèrica. Hi 

prengueren part, a més del president 
de l'assemblea local, Paco Barbon, el 
batle Joan Pascual i el president de 
l'assemblea provincial Gerardo Boned 

i el secretari Gabriel Huguet. 

Cromos 
Entre les moltes act1v1tats 

programades al voltant del Dia del 
Llibre, el dia 23 d'abril es presentà 
a Manacor l'àlbum de cromos de 
la Comarca de Llevant. Aquesta 
és una idea promoguda pels 
ajuntaments d'Artà, Capdepera, 
Manacor, Sant Llorenç i son 
Servera. Aquest àlbum l'edita "El 
Gall Editor" i té el su¡ ort de "Sa 
Nostra", el Consell de Mallorca i el 
Govern Balear. La col·lecció 
constarà de 95 cromos dedicats a 
cada l~calitat i de 125 a la part 
comarcal, que seran comuns. En 
aquest darrer apartat hi haurà una 
part històrica, una part dedicada 

als valors paisatgístics i de la natura, 
i una tercera part a les institucions 
més importants. La distribució la 
decidirà cada ajuntament, segons 
criteris propis. 

Teresetes 
Del 3 al 16 de maig haurà 

tengut lloc el I F estival Internacional 
de Teatre de Teresetes de Mallorca, 

amb participació de 
companytes de 
distints llocs del 
món,bàsicamentde 
p a ï s o 
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típic compte infantil, es mostra com 
un espectacle de circ amb personatges 
molt particulars amb curioses 
habilitats. 

Temps 
Amb tota seguretat, però, l'acte 

més concorregut del Dia del Llibre a 
Capdepera va ser la conferència que 
l'home del temps de TVE a les Illes 
Balears, Joan Barceló. Va tenir lloc el 
dia 21 d'abril i en ella, aquest porrerenc 
que cada dia ens anuncia si ha de fer 
sol o ha de ploure, amb molta 
somagueria i bon humor, ens va fer 
cinc cèntims de les dites i els refranys 
amb què il·lustra les seves 
intervencions i que tant agraden als 
espectadors . 

mediterranis. ne les Setmana cultural 
nombroses 
actuacions 
previstes, n'hi havia 
una de prevista a 
Capdepera, 
concretament el dia 
15,ales 18'00hores, 
a la biblioteca. 
Actuà la companyia 

La Universal, de Catalunya, amb 
l'espectacle "Les dotze meravelles 
del món", l'espectacle lluny de ser el 

El C.P. s'Alzinar organitzà, per 
cinquè any, la seva setmana cultural, 
del 2 al 7 de maig. Durant aquests 
dies, els nins i nines varen fer tot tipus 
de tallers, sobre el lema comú de 
"Arts plàstiques i reciclatge de 
residus" . N'hi va haver de manualitats 
a partir d'elements domèstics destinats 
al poal del fems i que foren aprofitats 
pels alumnes de l'escola per a les 
seves creacions . No hi mancaren 
escultures, joguines ni murals, 
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aprofitant les deixalles. En un altre 
vessant, hi hagué també tallers de cuina 
i d'artesania (llatra) i es va confeccio
nar la part de l'estora amb que es va 
contribuir a la trobada anual d'Escoles 
Mallorquines. En el vessant esportiu, 
es va córrer la Milla Urbana, una prova 
reservada als mateixos escolars i en 
què es van lliurar premis a tots els 
participants. L'exposició dels distints 
treballs, en el fi de festa del dia 7, va ser 
espectacular, plena de color, i, a més, 

amb la participació dd reconegut grup 
"Cucorba" i de moltíssims de pares que 
es volgueren sumar a la festa. 

Cartells 
De sobte, arreu del poble, han 

anat apareixent un bon grapat de 
cartells anunciadors d'obres que 
l'Ajuntament pense emprendre aquí i 
allà: a ca'n Creu d'Inca, en el solar de 
sa Pedrera, a ca'n Gabriel, etc. Es nota 
que, amb les eleccions a la vista, no sols 
es recorda allò que s'ha fet sinó que, 
fins i tot, es ven allò que es vol fer. 

Diada dels Castells 

pel president del Patronat, Joan LlulL 
Al dia següent, una representació de 
l'Associació Espanyola visità el nostre 
recinte emrnuradat i celebrà un dinar a 
la Torre de CanyameL 

Aquest premi ve a reconèixer la 
bona tasca desenvolupada pels res
ponsables del monument gabellí al llarg 
de tots aquests anys. La més cordial 
enhorabona. 

Pintades 
De tot signe 

i pelatge. El 
fet és que, 
últimament, 
les pintades 
tornen a pro
liferar per 
murs i parets, 
i fins i tot pels 
senyals de 
trànsit. Des 
de les 
ocurrents fins 
a les 
carregades 
de mal gust, 

des de les de caire xenòfob fins a les de 
signe amorós, des de les il·legibles fins 
a les molt explícites. En fi, que a la gent 
li agrada excessivament embrutar, tirant 
1apedraiamagantlamà.Il'Ajuntament, 
a tot això, li toca ara barrar i fer netes 
parets. 

s 

Bàsquet. 
Els equips de bàsquet acaben les 
competecions en aquests dies. Aixi, dia 
23 fou l'equip femení de 1 'Escolar qui 
amb una victòria i una festa tancà la 
temporada. El diumenge dia 30 va 
esser I ' equip senior masculí el que 
tancà la temporada, després d'haver 
accedit a la fase d'ascens, tot i que 
aquest no s'aconseguí. 

Atletisme. 
A la pista del poliesportiu «Es Figueral» 
de Capdeperaa, el dissabte dia 22 de 
maig es dugué a terme la control de 
promoció i les finals del campionat de 
Mallorca d'atletisme. Les proves foren 
un èxit, tant de participació com de 
resultats. Els nostres atletes de les 
categories d'iniciació (6-7 anys), 
benjamí (8-9 anys) i aleví (1 0-11 anys), 
demostraren un bon nivell, respecte als 
altres equips participants, que es 
manifestà amb uns temps i marques 
molt bons. El medaller també Jl)u moll 
satisfactori per als participants locals. 
Ca destacar que, com ja manifestàvem 
al número anterior, la pista d'atletisme 
està essent molt emprada aquest curs, 
tant per a proves d'esport escolar com 
per a proves federades, sense ob1idar
nos de l'entrenament d'equips d'alta 
competició. . 

L'Associació Espanyola dels 
Amics dels Castells, amb motiu de la 
"Diada dels Castells", celebrada el ' 
passat 14 de maig, va concedir la seva 
medalla de plata al Patronat del Castell 

Per sobreviure al13 de ,juny~ Hegucix Cap VermeH 
de Capdepera. El guardó fou recollit 

\.. 



agenda de la vila 

Consorci. 
El Consorci per a la defensa del medi ambient de 

Capdepera ens ha remès un fulletó on explica la seva 
composició (propietaris forestals, associacions de veïns i 
empresarials, APiMA, ONG i l'Ajuntament de Capdepera) 
, les seves finalitats (prevenció i col·laboració en 1' extinció 
d'incendis, reforestacions, campanyes culturals 
mediambientals i altres actuacions de caire proteccionista 
del medi natural) i les tasques realitzades en el nostre 
municipi, des de 1995. S'han tractat 123 hectàrees, per un 
import de més de 55 milions subvencionats al 100% pel 
Govern Balear. Concretament, s 'ha actuat a les següents 
zones del nostre municipi: 

- Carretera del far de Capdepera. 

- Càla Moltó/ cala Mesquida. 

-Na Taconeral sa Cova Negra. 

-Urbanització del cala Provençals. 

- Ca'n Patilla/ pàrquing de Cala Agulla. 

-Cala Agulla/ cala Moltó/ camí de son Jaumell. 

- Torrent de sa Cala de n'Aguait. 

- Ses Coves Rotges. 

-Urbanització de Canyamel. 

-Torrent de sa Mesquida. 

-Urbanització de cala Mesquidalcala Torta 

- Es Carregador. 

-Camí de sa Tortuga/ son Cabila 

- Son Cabila/Puig Revell/ Coves d'Artà 

-Abocador de Capdepera. 

- Puig de s'Àguila. 

-Els Pelats 

- Puig Seguer. 

- Coll des Vidriers 

En aquestes zones es realitzen tallafocs i faixes 
auxiliars, tenint com a suport els camins forestals existents 
i realitzant l'esponjament selectiu d'uns 20 metres a cada 
costat. La intervenció consisteix en l'eliminació d'espècies 
piròfites (que es cremen amb facilitat) i es tallen arbres 
només quan és estrictament necessari i es poda el mate
rial vegetal mort. Els residus es cremen de forma contro:
lada, o es trituren. 

És en aquesta darrera fase quan s 'han produït 
incidents com l'incendi d'una zona a Font de Sa Cala, 
prop del camp de golf, o les queixes per 1' acumulació de 
residus de l'actuació al Puig Seguer, on hi ha un potencial 
i seriós perill d'incendi de cara a l'estiu. 

Age11lla de la Vila 
mes d'abril 

nats 
dia 1, Maria del Carmen Rosa Jiménez, 

d'Andrés i Maria del Carmen. 
dia 10, Josep Esteva Nicolau, d'en Felip i 

Margalida. 
dia 11, Pedro Vega Botell o, de Pedro i Ana 

Maria. 
dia 21, Simón Rubí CardeU, de David i Elena. 

noces 
dia 18, Darnian Sebastian Socias Carbonell 

amb Margalida Tabemer Jaume 
dia 24, Wolker Froscher i Alexandra Gander 

finats 
dia 5, Isabel Garau Tous (1.940) 
dia 10, M8 Juana Alfaro López (1.917) 
dia 24, Joan Terrassa Pastor (1.905) 

CONSOR.Ct. 
·PER A LA DEFENSA 
DEL MEDI AMBIENT 

DE CAPDEPERA 
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opinió 

Una pregunta per a cada 
De vegades la lectura d'un article, tm anunci o el detall d'una fotografia et du 

al cap, com una rampellada, una altra idea que et quedà gravada fermament en la 
memòria. Això m'ha passat a mi amb els anuncis de propaganda preelectoral ( i 
djc pre perquè encara no es demaua expressament el vot) d'UCAP. Idò si, en 
aquests missatges, a les planes d'una altra publicació local, es llegueix més o man
co literalment que gràcies aquest partit polític, cap de l'actual equip de go em 
muncipal, tenim poliesportiu, escaleta d'infants, biblioteques parcs, pista d'atletisme 
camp de gespa (això sí, artificial), passeigs marítims i, fins i tot, cinc-centes faro
les. I és que la magnificència d'aquesta gent no té límits. Jo estic bocabadat. Ho 
han aconseguit, ells totsolets! Idò que vos pensau, això és fer poble i la resta són 
retxes dins s'aigo. Per si no bastàs amb les realitzacions materials, a més ens 
volen fer creure que "amb" ells, les festes són les millors. 

Però la meva idea no era criticar o discutir el que han fet o no o el que han 
fet bé o malament durant aquest quatre anys. Això sortirà, al manco això esper a 
la campanya electoral Amb aquest llistat de medalles no sé si vos pagarà entrar 
a l'arena política. 

A allò que anàvem, m'han recordat una de les més populars poesies de 
Brecht, que diu així: 

Tebes, al de les Set Portes, qui la construí? 
En els llibres figuren els noms dels reis. 
Arrossegaren els reis els grans blocs de pedra? 
I Babilònia, tantes vegades destruïda, 
qui la toma a construir tantes altres vegades? 
En quines cases de la daurada Lima vivien 

els obrers que la construïren? 
La nit en què es va acabar la Murada xinesa, 

on anaren els picapedrers? 
Roma la Gran és plena d'arcs de triomf. Qui els aixecà? 
Sobre qui triomfaren els Cèsars? · 
Bizanci, tan cantada, tema només palaus 

per als seus habitants? 
Fins i tot a la fabulosa Atlàntida, la nit en què la mar l'engolia, 

els habitants l'aclamaven. 
El jove Alexandre conquerí l'Índia. 
Ell tot sol? 
Cèsar va vèncer els gals . 
No duia amb ell ni tan sols un cuiner? 
Felip li plorà en enfonsar-se la seva flota. No plorà ningú més? 
Frederic 11 guanyà la Guerra dels Set Anys. 
Qui la guanyà, endemés? 
Una victòria a cada pàgina. 
Qui cuinava els banquets de la victòria? 
Un gran home cada deu anys. 
Qui pagava les seves despeses? 

Una pregunta per a cada història. 

Bertolt Brecht 
(traducció lliure) 

~1b~ _ll 
.~~ 
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història. 
Llastimosament, a 

Capdepera també hi ha qui té 
aquesta visió "històrica" . S'obliden 
que som els contribuents, els qui 
pagam, qui movem la maquinària. 
I sí, podeu omplir-vos la boca 
dient que amb vosaltres tenim 
això o allò altre, però no és cert 
que tot el llistat de realitzacions 
s'hagi fet per la vostra 
magnificiència, no oblideu que si 
es fa, poc o molt, és gràcies a 
l'aportació dels ciutadans que 
pagam religiosament els nostres 
imposts . I a Capdepera per 
desgràcia, de vegades pagan per 
duplicat, o amb doblers públics 
es fan coses que podrien dir 
quasi-privades, per exemple 
algunes zones verdes públiques 
més aviat són els jardins dels 
hotels. 

Potser sigui veritat que 
s'han duit a terme o avançats 
molts de projectes, però .... tots 
eren prioritaris? Ho dubt. S'han 
fets amb les millors condicions? 
No ho acab de veure . Les 
instal·lacions construïdes , són 
aprofitades adequadament? Crec 
més aviat que no. 

Jo pens que si miram una 
per una les medalles que vos 
penjau, amb els vostres socis de 
govern, resultaria que hi 
trobaríem més d'un bunyol i molta 
improvització. 

Amb una paraula, que això 
d"'amb UCAP tenim ... " és una 
campanya plena de mitges 
veritats, mesclades amb realitats 
tangibles i faHàcies publicitàries. 
Potser que, amb tanta medalla 
que vos voleu penjar, començareu 
a mostrar el llautó. 
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Al servei de 1' església 
«H'han dit que mos fuig» . «No ssé per 

què fan això ... quan comences a conèixer i 
estimar una persona, llavors la canvien». 
Paraules com aquestes o semblants, me les 
han repetides un caramull de vegades durant 
les darreres setmanes. 

La partida d'un capellà o d'una religiosa 
d'un poble no respon mai a un caprici perso
nal del Bisbe o de la Rda. mare o de 
l'interessat, Són molts els factors que pesen 
a l'hora d'un nomenament o un canvi: situació 
personal, qualitats, salut, manca de vocacions, 
llocs més necessitats ... 

Quan es fa un canvi, no es du a terme 
per reial decret, sinó després d'un llaarg 
diàleg entre el Bisbe i 1' interessat. En el ¡meu 
cas D. Teodor em donà tota una sèrie de raons 
per el meu nomenament com a Vicari Gene
ral; també jo n'hi vaig donar tota una sèrie per 
dir-li no, entre les quals hi havia la d'haver de 
deixar Capdepera, on m'hi sent a gus~, però al 
final pesaren més les raons per elsí, tot i que 
em costàs molt aquesta rresposta afirmativa. 

Quan fórem ordenats capellans, ens 
posàrem a disposició i al servei de 1 'Església 
diocesana. Aquest esperit de servei de la nostra 
Església de Mallorca a vegades exigeix canvis 
que molta gent pot ser no entén, però que la 
comunitat cristiana accepta de bon cor, quan 
veu que hi ha bandes on fan més falta. 

S 'han acabat els temps, quan cada 
parròquia disposava d'un grapat de capellans. 
Avui ja ni tan sols un prevere pot ser exclussiu 
d'un poble; ens hem de donar les mans, for
mar equips, atendre vàries parròquies a la 
vegada, compartint tasques, intercanviar 
servets . 

Això exigeis disponibilitat de part dels 
sacerdots, però demana i ajuda a formar 
consciència de responsabilitat en els laics. 
Aquests han d'ocupar, ara més que mai, el seu 
lloc, assumint les tasques que els són própies. 
D'aquesta manera, amb la col-laboració de 
tots, preveres, religioses, i laics, feim camí i 
construïm comunitat cristiana al servei de 
Jesús i la seva Església. 

Andreu Genovart Orell 
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L'efecte 2000 
Elfinald'unsegle,imésencarad'unmil·lenni,semprecausaun 

certdesassossecen les persones. Elmil·lenarisme sol associar el període 
finisecular a tota casta d'especulacions sobre desastres més o menys 
espectaculars i fins i tot sobre la fi del món. En altres casos, del tot 
oposats, pot prendre la torrna d'esperances i perspectives engrescadores, 
normalment sense cap fonament. 

Elmésprobable,però,ésqueeldia I degcnerdel'any2000(o 
del'any200l,queenaixòjasabeuquenoacabad'haver-hiunanimitat) 
lavidacontinuïpelsmateixosviaranysqueeldiaabansi,araperara,l'únic 
motiu real de preocupació és el de pa ·liar l'efecte 2000, aquest malson 
informàticquesuposaelcanvidesigles. 

A banda d'aquest entrebanc que els ordinadors hauran de 
resoldre, pensam que, tot i no esperar catàstrofes irreparables ni millores 
espectaculars a la nostra vida, aquesta de.l'any 2000 és una bona fita per 
a passar comptes. Atabalats pel viure diari i per anarresolentels petits 
problemes quotidians,ni els particulars ni les institucions solem trobar 
massa temps per fer exercicis de reflexió i de plantejaments de futur a 
mig o llargtermini. Enshemacostumata viure en la imrnediatesà, fixant
nos horitzons molt a l'a bast, sense utopies inassolibles. I això, que té 
aspectes positius, té l'emperò que, ben sovint, ens veimdesbordatspels 
a con tei ·ements i que la manca de previsió ens fa anar a remolc tlt: lt:s 
circumstàncies de cada moment 

L'any2000,amés,icomjaconeixeu,ésladatahistòricadel700è. , 
aniversari de la fimdaeiódelnostre¡x:>ble. Creim que seria unerrorpassar
hiperdamuntaforçadefestesisaraus-quetambéhihand'esser-ideixant 
de banda l'oportunitat a què ens referíem abans, de fer un examen de 
coosciència en profunditat. Hem d'intentar conèixer-nos millora nosaltres 
mateixos, saber qui són i com són els gabellins del noumiHeni, i, sobre 
tot, hem de demanar-nos què volem fer i cap on volem anar. 

El pobledeMallorca, en pocs mesos, ha sortit dues vegades al 
carrer, reclamant un canvi radical en les polítiques urbanístiques, 
medioambientals, culturals i lingüístiques. Seguirfentuna política del dia 
a dia, sense plans de futur, amb un urbanismeincontrola ti amb mesures 
culturals massa tebes, seria ignorarunarealitatque, ara perara,ja es viu 
conflictivament. L'efecte 2000 hauria de significar per a la nostra 
comunitat, i concretament per al nostre poble, la fita en què es posassin 
bases prou sòlides per a la convivència, per a la qualitat de vida, per a 
un creixement mínim, per a la conservació de la nostra identitat com a 
poble ... En definitiva, tombar de segle o de miHeni, a partir del 
coneixementdenosaltresmateixosiassumintelspropiserrors,nohauna 
d'esser altra cosa que la cridada a l'esforç comú, a la tasca coHectiva, a 
lasumadevoluntatsperedifícarlasocietatdeCapdeperaiCalaRajada 
deltercermiHeni. 

JFiPG 



Opinió 

Béltec 
Els processos electorals tenen tota una sèrie de rituals 

prou significatius que, quan hi són, ens arriben a embafar, 
però quan fanten ... ah, quan falten! sembla que no estam 
davant d'unes eleccions . A veure sinó què seria d'una 
campanya electoral sense sopars de presentació de pro
grames i candidatures, sense els cartells i pancartes, sense 
els tríptics, ferratines i demés elements publicitaris, o sense 
l'acte públic o míting. I què seria d'una campanya electo
ral sense anuncis o eslògans? A mi, particularment, 
m'agrada analitzar els eslògans, aquestes frases curtes i 
denses que volen ser el resum de tot un programa, la idea 
central de tot un ideari. Amb una paraula, els eslògans són 
la suprema síntesi de la filosofia política d'un partit de cara 
a les eleccions . 

Així, ens trobam amb el PSOE, que ens diu "Això 
és casa teva", o, encara amb més familiaritat ''Amb tu" 
Volen esser missatges que eliminin la distàndia entre el~ 
polítics i els ciutadans, apropar-nos, obrir-nos les portes . 
De la seva banda, el PP insisteix a dir-nos que ells estan 
"Centrats": aquest és un lema ambivalent que tant pot 
significar que pretenen ocupar el centre polítics com que 
estan molt per la feina, sense distraccions. El problema 
d'aquesl eslògan t!s que pot donar a entendre que abans 
era una genl descentrada. Aquest partit, a més, "sap" el 
president o el batle que "ens convé", negant, d'alguna 
manera, la capacitat de dicisió de l'elector. El PSM ens 
recorda que aquest "és temps de canvi", una idea 
engrescadora però no gaire novedosa, amb reminiscències 
de vells eslògans socialistes . Qui no recorda "Por el cam
bïo" de l'època de glòria felipista? 
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UM manifesta que "Ara toca Mallorca", i ha caigut en un 
error molt propi dels polítics de confondre's a si mateixos 
és a dir, una part, amb el tot. I com en altres casos també 
aquest és un eslògan del qual se'n pot treure punta~ "tocar 
Mallorca" es pot interpretar com "tocar de peus en terra" o 
"tenir seny". És que fins ara no hi tocaven? 

Els partits localistes també han tret els seus eslògans. 
Així, UCAP diu "Feim poble", i vaja si en fa. A nivell 
institucional sembla que volen seguir les petjades de 
l'empresa privada i els ha entrat la febre constructora. Es 
veu que per a aquesta agrupació "fer poble" és sinònim de 
construir coses. ES GRUP, finalment, parla de "Nous ai
res en es poble", i aquesta és una frase també molt repe
tida en anteriors legislatures. Qui no recorda aquell "nous 
aires a la sala" de 1995? A banda que una candidatura 
encapçalada per Antoni Muntaner, un dels polítics més 
veterans dels qui es presenten, poc té d"'aire nou" . 

I és que, benvolgut lector, la tarea de sintetitzar tot 
el que s'ha de fer, o almanco allò que es pretén fer, en una 
frasse és un xic dificil. Aquest conjunt, no massa extens, 
ha de ser la pròpia essencia del partit o agrupació local, i 
més d'arribar al fons ha de compatibilitzaramb l'esperit de 
grup, ser optimista, dinàmica, entranyable - però sense 
passar-se -,convidar al canvi o al moviment directa i so-
bre tot, inteHigible, que no és poc. ' ' 

Ttes no tes 

f Afl.A. .. 



Col-laboració 

Per cinquè any consecutiu, el poble de Mallorca 
va sortir al carrer, el passat dissabte dia 8, tot exigint de 
les administracions públiques que, com a IlJ.Ínim, 
compleixin la seva pròpia legislació en matèria de 
normalització lingüística i de recuperació de la nostra 
identitat cultural. Al voltant de 20.000 ciutadans posaren 
de manifest, una vegada més, la clara voltíntat d'aquest 
poble de redreçar l'estat de postració a què la nostra 
llengua i la nostra cultura ha estat sotmeses. 

Però, considerant que les eleccions són darrere el 
cap de cantó, no voldria per cap de les maneres que 
aquest espai i les meves reivindicacions fossin 
interpretades en sentit partidista. Per aicò, em permet 
d'adreçar -me a tots els grups que els proper 13 de juny 
aspiren a governar el nostre poble per tal que, sense 
fissures, facin seves les propostes del manifest que fou 
llegit davant el Consolat de Mar i declarin inequívocament 
la seva voluntat de lluitar per tal d'assolir els seus 
objectius que s'hi contenen. A la sortida del 
Correllengua de Cala Rajada i al seu pas per 
Capdepera hi va haver absències clamoroses, però esper 
que a,ixò no signifiqui ni desinterès ni molt menys una 
actitud política premeditada. M'agradaria que tots els 
grups incorporassin aquest manifest al seu programa elec
toral i que en aquest camp no s'hi lliurassin batalles 
innecessàries. Si tots junts no es fàcil que elis en 
sortiguem, ja em direu si cadascú va ala seva. 

Per tot això, aquí teniu els onze punts de les 
reivindicacions plantejadas el dia 8 de maig i recolzades 
per milers i milers de persones de totes les edats, de tota 
condició social i de tot lloc de procedència. 
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MANIFEST PER LA LLENGUA 

DEMANAM: 

1.- Que tots els poders públics de les Balears 
adoptin les mesures pertinent i proporcionin els 
mitjans necessaris per al coneixement i I 'ús de la 
llengua pròpia a tots els àmbits de la vida social. 

2.- Que es creï; per part dels qui tenen els 
mitjans públics i l'obligació legal, la necessària 
consciència social sobre la importància del 
coneixement i l'ús del català balear per a tots els 
ciutadans. 

3.- Que el Govern establesqui els mitjans 
necessaris per fer realitat l'ús normal de la llengua 
pròpia com a vehicle usual de tots e ls centres docents. 

4.- Que les institucions garanteixin de bon de 
veres I 'ensenayment de la llengua a tots els seus 
empleats públics i que es propiciï amb força la 
matgeixa mesura per als .funcionaris de l'Estat. 

5.- Que es fomenti l'ús del català a la publicitat 
no institucional i el seu ús ambiental en tot tipus 
d'entitats, així com l'accés fàcil i generalitzat a 
pel·lícules i vídeos en català. 

6.- Que es promoguin polítiques profundes de 
col-laboració cultural amb els altres territoris amb 
els quals compartim l'idioma. 

7.- Que el govern assumeixi, plenament i amb 
convicció, la planificació, organització, coordinació 
i supervisió del procés de coneixement i ús general 
de la llengua i que hi hagi cada any un gran debat al 
Parlament i la societat sobre la seva evolució. 

8.- Que el govern estableixi, assessorat per la 
Universitat, un Pla perquè la població prengui 
consciència de la importància i la utilitat de la 



Col·laboració 

llengua, i de la conservació, foment i transmissió de 
la cultura pròpia de les Illes Balears. 

9.- Que es realitzi una enquesta sobre la situació 
del català a la nostra Comunitat i que s 'elabori un 
mapa sociolingüístic, els quals ,revisats 
periòdicament, serveixin de guia d'una política lin
güística adient. 

10.- Com pot ser que, 13 anys després de la 
promulgació de la Llei 311986, la Llei de la Llengua, 
aprovada per unanimitat al Parlament balear, enca
ra ens hàgim de demanar per la greu anormalitat i el 
gran dany a la nostra llengua que suposa el seu 
flagrant incompliment? 

Que tothom vegi en la defensa de la llengua, la 
cultura i la identitat de Mallorca, que estan en perill 
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uns valors que dignifiquen la persona humana i que 
són patrimoni de tots els mallorquins de naixement o 
d'adopció. 

11. Hem vengut a dir prou! EXIGIM a tots els 
càrrecs electes dia 13 de juny i a les institucions que 
es constitueixin després, una actitud més militant i 
activa en defensa de la llengua, principal senya 
d'identitat dels nostre poble i patrimoni preuat de 
tantes i tantes generacions que ens han precedit. 

I jo, humilment, rei ter la meva petició que tots els 
partits i grups que concorrin a les eleccions rimnicipals 
de Capdepera, assumeixin aquest manifest i que la seva 
actitud, a partir del 13 de juny, sigui la de la militància a 
favor del català de Mallorca, fins i tot si això suposa res
tar algun vot. O som valents o ens n' anam a fons. 

Aquests 25 anys, tan plens de fites en la protecció del 

medi a les Balears, han estat possible gràcies als milers de socis 
que ens donen el seu suport dia rera dia 

Per a realitzar aquesta tasca encara amb més força i amb la 
independència que ens caracteritza, necessitam consolidar la · 
nostra independència econòmica incrementant el nombre de socis < 

de l'associació. 
Necessitam la teva ajuda per aconseguir fites. Necessitam 

nous socis per intensificar la nostra feina en defensa del medi 
natural 

Ajuda' ns 



Història 
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ANYS 

MARÇ DE 1924 

* Dia 15, amb la bendició de Déu, acabaren les tasques 
apostòliques els pares Missioners Josep Crespí, Guillem 
Monteros i Vicenç Queralt. 

Vingueren dia 2 a vespre i a l'entrada del poble s'hi 
traslladaren, endemés del clero, les autoritats civils i militar i una 
gran multitud de gent. Dia 6 tengué lloc la processò infantil a la 
qual assistiren més de sis-cents infants; tots els del poble amb 
los seus cants angelicals, i amb les seves banderetes records de 
la Missió. Constituïren una nota la més simpàtica que es puguin 
imaginar. Dia 13,diumengede1Ram, vaessereldiadelaconclusió. 
El dematí, a les 7, hi hagué Missa Cantada en la qual el Chor 
Davídic cantà la Missa Tedeum Laudamus d'en Perossi; a la 
comunió s'hi acostaren més de tres-cents homes i ja n'havien 
combregats un centenar a les altres Misses. El capvespre, a les 
tres, sortí la processó amb el Santíssim, a la qual hi assistiren més 
de sis-cents homes; les dones i els infants era impossible contar:.. 
los. 

Tots els carrers per on va passar la processó estaven 
adomadíssims amb banderetes i cortinatges. La rama de pi dels 
costats es tocava i molts de carrers estaven adornats amb rests 
de murta i de paperins penjats; de tant en tant havien aixecats 
dotze arcs amb inscripcions de salutació als Pares Missioners i 
d'alabances a Jesucrist Sacramentat, endemés hi havia cinc 
hermosos altars; després de la processó, el Pare Crespí va fer la 
despedida de la Missió. 

A tots els actes de la Santa Missió hi assistí una gentada 
com mai s'havia vist, que omplí de gom a gom 1 'església i els vells 
asseguren que mai havien visrt una tan nombrosa i constant 
assistència i un entusiasme religiós tan notable com ha despertat 
la passada Missió. Que Déu beneesca els pares Missioners i faça 
que el fruit sia durador. 

* Dia 5, 1' Ajuntament rebé del contratista don Pep Rigo el 
nou Matadero i esperen per inaugurar-lo a tenir el carro de 
transportar carn acabat. 
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* Dia 7, tengué lloc la subhasta del tancat que han de fer 
davant el Matadero i del carro de transport de carn. Tragué la part 
de picapedrer don Pep Bauzà (a) Tacó , de ferrer don Nicolau 
Casellas (a) Garameu, i del carro de transport de carn don 
Francesc Terrassa (a) Sirera. 

* La setmana passada, la societat de pescadors 
· antidinamitersferen celebrar una missa a l'Oratori del Castell, en 
sufragi del qui fou el seu digne president, don Montserrat 
Sancho, advocat (a. c. s.). Hi assistiren 42 dels seus socis. 

* La Caixa Rural d'aquesta vila, comprenent que és una 
societat benèfica, s'ha proposat afavorir totes les empreses que 
suposen cultura i progrés. A més de les acostumades llimosnes 
que de tant en tant fa als pobrets, ha establert un curset de 
conferències familiars on, cada quart diumenge de mes, el seu 
president l'amo en Mateu Cirer (a) Rinyon, persona molt entesa 
en assumptes d'agricultura, en to familiar, algun cultiu propi del 
nostre poble i resolies dificultats que li presenten. 

En sessió ordinària, s'acordà comunicar al nostre senyor 
Vicari, don Llorenç Parera i Galmés, que veien amb molt de gust 
el joc del footba/1 i que havien acordat ajudar-lo. 

També, com recordaran els nostres lectors, es té acordat 
aixecar un rellotge públic. 

Societats d'aquesta classe són molt útils en els pobles, ja 
que a més de desterrar en part el funest crim de la usura, els 
beneficis que donen els dobbers posats a interès, que anirien a 
parar a mans de particulars a societats externs, s'inverteixen en 
coses d'utilitat pública. Endavant pel camí que heu emprès, que 
teniu tota l'opinió sana del poble que vos fa coslal i alaba la vostra 
gestió. 

* Aquí, com en els altres pobles de la comarca llevantina, 
el senyor Mulet donà una conferència per explicar l'objecte i 
conveniències del sometent armat; l'explicaciófou curta però ben 
clara. Hi asssistiren una setantena d'homes: la gran sala de 
sessions i dependències veïnades estaven ben plenes. Despertà 
l'entusiasme i molts quedaren resolts a inscriure's a una associació 
tan útil i profitosa. 

* A Cala Rajada han descarregat tres barques de farina, 
arròs, blat de les índies i altres comestibles per als comerciants 
d'aquest poble. Els pescadors frissen que acabi el març, perquè 
seguint aquest mes el costum dels anys passats, els dóna molt 
de vent i a penes poden fer servir el com. 

* L'afició al foot-ba// ha entrat fort al jovent d'aquest 
poble. Diumenge passat, podem dir que mig poble assistí al joc 
que els nins de la Congregació Mariana tenien començat, i alguns 
joves entregarenal seu Director, don Llorenç Parera, 5'25 pessetes 
perquè els deixà jugar algun temps. 

* Han nomenat set regidors nous, quedant Batle Major 
donPereA.Bauzà(a) Tacó;PrimerTinentdonBartomeuMoll(a) 
de sa Pedrera; Segon TinentdonBartomeuFlaquer(a) Gabriel: 
SíndicPrimerdonMartí Garau(a) Climentó. 
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RECORDANÇA 
~ 

)AVME MERCANT 

Jaume Mercant, una de les figures cabdals de la 
pintura mallorquina d'aquest segle, ha mort. Gairebé al 
mateix temps que la seva esposa, Margalida Servera, ha 
traspassat, a Palma, als 88 anys d'edat. 

En voler farà deu anys -deu anys, ja!- que la 
Conselleria de Cultura, Educació i Esports del Govern 
Balear va voler retre un merescut homenatge al pintor 
gabellí Jaume Mercant. I ho va fer en forma d'exposició 
antològica de l'obra de l'artista, a la Llonja de Ciutat. Això 
passava en el mes de novembre de 1989. D'aquell 
aconteixement en quedà un llibre preciós en què es 
reprodueixen les obres que s'exposaren. Per a molts de 
nosaltres, a manca de poder arribar a uns originals 
inaccessibles, aquell llibre constitueix un autèntic tresor. 

"Cap Vermell", com sempre, vaviuredeprop la fita, 
li dedicà la portada i contraportada d'aquell mes i parlà amb 
la seva germana, amb el batle Antoni Alcover, amb Colau 
Vives, també tristamt:nt desaparegut, i amb Antoni 
Guiscafrè. Uns anys abans, a l'agost de 1981, la nostra 
revista ja li havia dedicat una llarga i sucosa entrevista, de 
les poques que deuen circular amb aquest gran artista. 

"Quant tenia vuit anys, un dia passava don Joan 
Blanes, el metge, perquè abans els metges feien la 
volta, no com ara que t'envien a son Dure ta per no res, 
i va sentir que jo plorava, i va dir: ''Margalida, què té 
en Jaume, que plora tant?" "Que vol pintar i no/tros el 
tupam perquè no volem que pinti". Ens ho contava el 
mateix pintor, en aqauella històrica entrevista. I, més 
endavant, afegia: "N'hi ha que just pensen en els doblers 
i a aquests foig-los, perquè per fer doblers no t'has de 
dedicar ni a la bohèmia ni a l'art. Hi ha un camí per 
prendre en la vida; jo ja fa molts d'anys que l'he pres. 
Has de dir: o he de fer doblers o no he de fer doblers. 
Si vols fer doblers deixa anar de ser un intel·lectuals 
i totes aquestes coses. Compra't un televisor en color 
i posa-t'hi davant i potser així faràs doblers. Però, si 
penses, ai déu meuet! I és que, en Jaume Enrique era així. 
I així rematava els seus pensaments: "El valor d'un 
artista és no desanimar-se quan veu que no el 
comprenen, que no ven quadres. És saber-se adminis
trar .. "Saber no ser artista del todo". N'hi havia que no 

volien fer altra cosa que pintar i jo hagués estat un 
fracàs si hagués volgut fer això: m'hagués mort de 
fam". 

D'aquelles impressions amb motiu de l'homenatge, 
recordam el que ens manifestava o' Antònia, la seva 
germana: "Quan a l'any 1957 se'n va anar a viure a 
Palma, vaig perdre el contacte amb la seva obra, i 
quan jo li preguntava què feia, sempre em contestava 
que era un dels pintors més bons de Maflorca i jo no 
m'ho creia. Ara que he anat a Ciutat a veure l'exposició, 
comprenc que jo no em feia una idea d'aquesta obra 
tan meravellosa que ha fet en Jaume". 

El malaguanyat Colau Vives, de la seva banda, ens 
manifestava: "En primer lloc. he de dir que 
m'impressiona, del què he vist, la línia i la senzillesa de 
resolució. A aquesta senzillesa no és fàcil d'arribar-hi. 
He llegit, darrerament, que la pintura d'en Mercant és 
més que naif. fins arribar a la total ingenuïtat. Jo no la 
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compartesc, aquesta opinió. No ho crec que sigui 
ingenu . Jo parlaria d'innocència, però d'una 
innocència volguda i provocada, una innocència en le 
millor sentit de la paraula". I afegia: "Ell, d'alguna 
manera, sempre s'ha mantingut pur, sense fer 
concessions ni organitzar xous de cara a la galeria. 
Evidentment, les relacions públiques no han estat el 
seu fort". 

Recordem, també, unes apreciacions d'Antoni 
Guiscafrè: "Ha estat com una bolla de neu que de cada 
vegada s'ha fet més grossa, més depurada, més rebel, 
i ha anat a més degut al seu esforç i constància (..) En 
Mercant és molt caparrut, honest, sincer i treballador. 
Sempre ha fet el seu cap envant, com autèntic mallorquí 
que és". 

En aquesta recordança de tan insigne artista s'escau 
recordar, igualment, alguns paràgrafs que la comissària de 
l'esmentada exposició, Joana Maria Palou, va escriure al 
pròleg del llibre al qual també ens hem referit "La yida de 
Jaume Mercant és la història d'un menestral que no ha 
claudicat mai de la seva sensibilitat, de la seva voluntat 
d'esser pintor, de l'orgull de l'artista, conscient d'haver 
estat un dels pocs privilegiats tocats per la mà dels 
déus, de l'obligació de respondre a un compromís, cal 
dir-ho aixi, de classe. Mercant no ha cercat mai l'elogi 
fàcil, del qual tanmateix no es refia, però ha exigit 
sempre, or¡(Ullosament, el reconeixement de la seva 
obra i el lloc que sap ben bé que li correspon dins la 
comunitat artística. Ha estat capaç dc mantenir-sc 
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ferm en les seves conviccions i pressupòsits, lluitant 
alhora per tal que no s'especulàs amb la seva pintura: 
"Només vull viure amb dignitat del meu treball artístic" 
( . .) "Quan a Mallorca el postimpressionisme carrincló 
i els "salones de otoño" estaven a l'ordre del dia i tan 
sols uns quants jovençans contestaven l'art oficial 
amb molt reonou i poc rigor, Jaume Mercant, 
silenciosament, solitari, produïa la seva més rica pin
tura, centrada temàticament en les arquitectures i els 
paisatges urbans, i recollia i hi man~festava tot el seu 
saber, la seva idea d'un món tanmateix 
irreal"(..) "1!-stilisticament, entenc que Mercant és fill 
de l'avantguardisme pictòric, amb clares connotacions 
surrealistes. La seva obra insòlita i original guarda el 
record, entre d'altres, de Ribes, Sebastià Junyer, Blanes 
Via/e .. . , i es manté sempre dins una clara tradició 
mediterrània, que es manifesta en el seu tractament de 
la llum, del contrast i de l'espai". 

I, ja per acabar, reproduïm unes belles paraules de 
Klaus Drobig, també extretes del llibre dedicat al nostre 
pintor: "Recordaran els nostres fills amb malenconia 
aquests quadres? (..) S'ha fet tard per a tots els 
Mercants, per als pobles arran de les autopistes i de les 
estacions, i per als homes i dones senzilles del camp. 
Però, si tots nosaltres defensam les poques coses que 
han quedat, que encara avui romanen, tal vegada no 
sigui massa tard per a una Mallorca que Jaume 
Mercant antigament va veure 1 va pintar". 

Cap Vermell 
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Dissabte dia 8 re maig es dugué a terme, a Palma, la Gran Carena Humana per la Llengua que,juntament 
ambe1Correllenguaila25enaTrotmld'&:olesMallorquines,fad'aquestmesunafitalúdiroreivindicativa 
moltimportanten<kfensa<klaLienguacatalanaaMallorca. 
CapdepernsesumàaaquesteOOe\'eniment,refetlafiamarelallengua(flamaquesimbolitz.alapervivència 

<klanostrallenguaatravés~segles)sortí<kCalaR$àl,esentelnostremuncipi,juntamentambPollença 
i Sóller, un rels punts de partida re la marxa que recorregué gairebé tots els pobles de l'illa De la part local 
ja en donam informació ala secció Plaçares Sitjar, i aquí vos ~ntamamb imalgesla presènciagabellina 
aCiutJt,oo,améscklsconciutdlnsquehi¡miciparenanivellpeoonal,elsalumnesres'Aizinarrealitzaren 
una put re la gran catifa que donà la benvinguda al Correllengua'99, al p¡sseig Sagrera. 

LES ENTITATS JUVENILS DIUEN SÍ A LA LLENGUA 

Ara fa cinc anys gran part de les entitats i grups juvenils de la nostra illa vàrem dir sí a la llengua, sí al 
naixementd'unaplataforrnat:reOOaperaestendrel'úsrelcatalàatotsdelsàmbitsdelavidadiàriai,sobretot, 
per fer que els nostres joves se sentissin protagoc¡nistes del procés <k recuperació lingüislica 

Avui, amb un missatge 9Jlidui de compromís amb la 
d:fensailapromociódelallenguapròpiadeMallorca,la 
llenguacatalana,renovaml'esperitfundadorreJovesre 
Mllk:JtaperlaLLalgrniensreafinnamenelcawencirrent 
que 9Jm tots els ciutadans re les illes Balears~ en concret 
els joves, els quí tenim l'obligació moral i cívica re treOOIIar 
peraquèlan~llenguasiguipresentpertotarreu. 

Durant més de set segles, els mallorquins ens hem 
mantingut fidels alanostrn llenguaEn aqustafi de segle, 
però, es troba en un veritable estat d'emergència i la 
substitució lingüísticaaugmcntadia a dia. És per això que 
lesentitatssotasignantsensadreçam alasocietatmallor
quína perquè entre tots reaccionem i passem a l'acció de 
maneraàridida,CCM:ienti~perferp¡ssesenla 
req.¡perncióde I 'ús públic rel nootre idicma 
Ens adre;:am a totes les institucions públiques, i molt 

concretament ala Direcció General de Cultura i Política 
LingüísticareiGovemBalear-comaòrganqueooentalesmàximescompctènciesenaquestamatèria-aqui 
recordam el reure estatutari que els obliga a protegir la llengua catalana, i exigim el compliment de la Llei de 
Norrnali17.ació Lingüística, tot facilitant I' aprenentatge re la llengua, animant a la població a usar ..Ja, fent una 
oferta cultural i re lleure en la n~ llengua, donant suport a totes les activitats quetenguin peroQjectiu la 
normalització lilgülstica. 
Reclamam ¡nhviureenunaMallorcanonnal,ambunsgovemantsquedoninexempleiqueparlinsempre 

la llengua~ mallorquins, ambunesinslitlx:ioos ques'OOre:cin alsciutadmsen la Uenguapròpia<kMallorca, 
perquè,sinoésaixí,aquestnoescornportuiencomelsoortresgovemants,niaquestesescomportariencom 
les nartres institucions. 
Ens a<i'eçam a tcthcm perquè faci pública manifestació de la seva preocupació pel futur re la llengua i es 

mobilitzi a favor d'activitats i iniciatives que intentin Jl!Hiar la situació actual. 
Demanam a tots els residents de Mallorca, sigui quin sigui el seu origen, que se sumin a aquesta tasca, que 

és re tots senseexce¡x:ió. 
Ens comprometem a fer present la llengua catalana a les nostres entitats, com un eix transversal que ha 

d' amamrtotes les activitats que duguem a terme, per tal re reafmnar )anostra voluntat re dur endavant amb 
fermesa i convenciment la norrnalilzació lingüística ala nostra terra. 

Desitjamquecadamallorquíimallorquina~elcompromísquetécapaiJliÍsi,cornaprova 

de l'estimació que tots tenim cap a lanostrn llengua, l'usem i la defensem sempre, exigint a les institucions 
uncorn¡mamentexemplariOOilant,nosaltresmateixos,exemple. 

JoJ!es de Mallorca per la Llengua 
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LA PLAÇA DE L'ORIENT 
L'ESPAI I L'ARBRATGE 

Una de les fotografies més antigues de la plaça de l'Orient. Dins el jardf de Can Creu ja hi ha alguns dels arbres que encara es conserven. 

D
i ns el traçat urbà d'un poble la plaça és un 
lloc simbòlic i representatiu, un espai en el 
qual tothom hi té que dir, per això la remo-

. delació d'una plaça és una qüestió polèmica, amb 
diversitat d'opinions. Cal recordar que el rebombo
ri de la plaça de l'Orient ha estat una reproducció 
del que va passar amb la plaça dels Pins o dels 
Mariners i que succeeix arreu arreu: Sóller i Sant 
Llorenç per posar alguns exemples 

En el seu moment vaig signar el document 
mitjançant el qual un nombrós grup de ciutadans 
sol.licitava una plaça de l'Orient més verda i acolli
dora. Però la instància fou arxivada i es perdé una 
bona manera d'encetar un debat ciutadà amb 
idees i propostes que una vegada porgades hau
rien estat ben útils. 

Aquesta actuació política mostra una decebe
dora concepció de les relacions ciutadanes i és 
preocupant perquè obeeix a una aferrissada 
defensa d'interessos partidistes. El partidisme 
queda molt clar quan voluntàriament s'ignora una 
part de la ciutadania, quan és l'oportunisme elec
toralista el que marca el calendari de les realitza
cions, quan una obra. pública s'utilitza per fer pro
paganda d'una opció política. 

Tota obra pública ha de disposar d'uns infor
mes que l'avalen i la justifiquen, una informació 
que una vegada elaborada es concreta en un pro
jecte d'actuació i uns plànols. La desconcertant 
actuació realitzada a la plaça, amb constants 
retocs i canvis, demostra que els estudis previs 
eren molt superficials. 
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Garballó als jardins romàntics d'Alfàbia. 

Els pobles i, sobretot, les ciutats són de cada 
vegada més inhòspites i inhabitables a caUsa dels 
problemes que es troben per a viure-hi: renous, 
trànsit, fums, pols, entret!ancs per a passejar-hi, 
etc; per això de cada vegada més es treballa en la 
recuperació dels centres antics, barriades degra
dades i espais saturats; una tasca que no és patri
moni de cap ide.ologia sinó de la sensibilitat ciuta
dana. A Barcelona, per exemple, la recuperació 
del barri mariner de la ciutat ha estàt obra del 
P.S:O.E; en canvi la millora del barri antic de 
Ciutadella és treballada pel P. P. Ambdós projectes 
són plans d'actuació globals que han incidit forta
ment en el barri i en el seu entorn, millorant la qua
litat de vida dels ciutadans. 

A Capdepera encara treballam amb actua
cions puntuals, costoses i disperses; amb realitza
cions d'aquest tipus quan es millora un indret es 
perjudiquen els seus voltants. Les reclamacions 
ciutadanes sobre la plaça de l'Orient incidien sobre 
l'ús d'aquest espai i implicava la retirada d'aparca
ments i reduir la circulació de vehicles, una mesu
ra que passava el problema als voltants de la plaça 
per la qual cosa les actuacions forçosament 
havien de ser més generals , però l'equip de 
govern s'ha decantat per rentar la imatge de la 
plaça i defensar els seus interessos més imme
diats. Tenen solució els problemes urbans amb 
actuacions tan puntuals i limitades? 
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L'ús que se'n fa d'un espai públic o pri
vat condiciona el tipus de vegetació que el 
complementa i la selecció de l'arbratge i la 
distribució de l'espai depèn de modes, 
tendències culturals i dels gustos de cada 
època. A Capdepera, a la primera meitat 
del segle XIX, l'arbre urbà per excel.lència 
era el lladoner, un arbre d'espessa i gros
sa capçada, creixement ràpid, capaç d'a
daptar-se als sòls més pobres, no gens 
delicat i a l'estiu dóna una ombra espessa 
i fresca. Aleshores ocupava l'interior del 
castell i un gran lladoner omplia la plaça 
Vella on s'hi agombolava la gent per pren
dre la fresca i fer llatra. 

A partir de la dècada de 1840 s'introduí 
a Mallorca la jardineria romàntica, un fenò
men cultural que es desenvolupà fins a 
principis del segle XX. Aquesta tendència 
es decantava per una vegetació exòtica, 

esponerosa i variada creant uns espais plens de 
fantasia i emotivitat; fou introduïda pels senyors de 
les grans possessions que recuperaren elements 
dels antics jardins mallorquins com eren fonts, 
safareigs i canalitzacions d'aigua, una infraestruc
tura bàsica ja que sense aigua no és possible 
crear una vegetació esponerosa; tot això se com
plementava amb la creació d'horts i espais ajardi
nats que poblaven amb arbres exòtics: palmeres 
tropicals, noguers, plataners, acàcies i, fins i tot, 
canyes de bambú. Si es volia millorar en fantasia i 
refinament encara s't:li afegien: escalonades, pèr
goles, colomers, escultures, elements ornamentals 
de terrissa, hivernacles, baranes de ferro i mira
dors. 

Als més importants casals de possessió s'hi 
accedia mitjançant un passeig central vorejat per 
plataners que a l'estiu impactaven per la grandio
sa i espectacular capçada que cobria tot el pas
seig; a la tardor el conjunt es tenyia de melancolia. 
L'ideal romàntic jugava amb els sentiments i la 
Natura. Amb els anys aquest tipus de passeig pri
vat passà als espais públics ornant les carreteres 
just a l'entrada del poble; a Capdepera el passeig 
estava situat en es Cavaller i era una manera de 
donar la benvinguda als visitants. 

El plàtan és un arbre d'origen oriental, resis
tent als insectes i fongs, de creixement ràpid si dis
posa de terra fèrtil i cuidada, viu entre cent i cent-
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Passeig amb brollador i pèrgola als jardins d'Alfàbia. 

cinquanta anys i és emprat com arbre d'ombra i 
ornamental. A finals del segle passat el cultiu del 
plàtan s'extengué moltíssim ja que també ornava 
moltes de les places dels pobles, com la de 
l'Orient, carrers i estacions de tren com la de 
Manacor o Petra construïdes l'any 1879. 

La plaça de l'Orient era el centre comercial de 
Capdepera, punt d'aturada de molts carruatges, 
on abeuraven les bèsties de càrrega. Quan fou 
construïda, any 1896, encara bategava en el poble 
el sentiment romàntic. Entorn a dita data la família 
Caldentey "Creu" construí vora la plaça una casa 
amb un petit jardí també de caire romàntic amb 
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arbres exòtics com les dues palme
res tropicals i l'araucària. 

Però amb els anys renovam 
els trets culturals i els estils de vida, 
uns canvis que afecten inclús als 
arbres. A la segona meitat d'aquest 
segle el plàtan fou substituït pel pi; 
així les estacions de tren construï
des l'any 1921, Artà i Sant Llorenç 
per exemple, gaudeixen d'un pas
seig amb pins. A Capdepera els 
pins substituïren alguns dels plà
tans de la plaça de l'Orient i es con
vertí amb l'arbre per exel.lència de 
les nostres places i placetes. Es 
curiós que quan les feines campe
roles estan en vies d'extinció s'han 
recuperat per a la jardinaria alguns 
dels arbres típics de la nostra page
sia com són el garrover i l'olivera. 

Els espais públics del poble de 
Capdepera destaquen per tenir tot 
l'espai pavimentat amb asfalt o 
empedrat i en tots els casos els 
arbres són elements poc rellevants. 
En aquesta legislatura s'han creat 
espais públics ajardinats com el 
que hi ha al principi de la carretera 
de sa Font de sas Cala, la plaça 
Castellet o les cuidades rodones de 
l'autovia de Cala Rajada. Per quin 
motiu no se'n poden crear a 
Capdepera? 

La plaça de l'Orient està histò
ricament lligada a l'obra de pauma, 
a la formació de la barriada de Vila 

Nova que s'estengué gràcies als guanys que dei
xava l'exportació d'una gran varietat de productes 
fets amb els brins de la pauma del garballó. Ara 
que aquesta artesania ja és història era el moment 
oportú per dedicar al garballó un espai destacat en 
el lloc més adient: la plaça de l'Orient. 

Josep Terrassa 
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Donald G. Murray, Jaume Llabrés i Aina Pascual. Jardines de 
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Ens trobam immersos en el període 
preelectnral. Capdepera comptarà amb 

sis candidatur~~ · n'hi havia hagut 
tantes mai ? · que lluitaran per 

aconseguir les tretze cadires de re~dor 
de la Sala, A continuació v~1~ presentam 

les opirnons dels partits pels _quais 
~3dreu optar el dia 13 de juny. 

De cada partit en presentam l' aspirant 
a batie i la llista de candidats, així com 

les respostes a !IDa sèrie de qüe$Üons 
que els hem plantejat amb la intenció 
dc conèixer la seva opinió re~pecte de 
la lewslatun que ara acaba i les seves 

propostes per al fittur immediat. 
Es~~ram que sigui útil per conèixer 

eh 
78 candidats i els 18 suplenl~i aixi com 

els eixos bàsics dels sis programes 
electorals. 

Des de les planes de Cíq; remwll volem 
que aquesta informació vos ajudi a triar 
els qui seran els nostres representants 

durant la lewslatura que marcarà 
l'inici del nou nriHeni. Nosaltres ens 

hem limitat a reproduir opinions i 
propostes. En les vostres mans, 

estimats lectors, queda h important 
tasca de valorar qtúna opció política li 
convé al ~lble. Afortumtdament, i ahò __ -,_ 
és el gran avantatge de la democràcia~:;_ 

si ens eqllivncam~ d'aquí a quatre anys - >~ 
-com a màximft podem canviar dlopinió. 
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(~~ PSOE- PSffi 
~~ 

Partit Socialista ()brer Espanyol 
El candidat a bat/e: 

ClimentAkina Te"asa . Capdepera 1972 
Regidor del Ajuntament de Capdepera des de 1993. Dell993 

al 1995 va ocupar la regidoria de Cultura, Joventut i Participació 
Ciutadana. 

Membre de l'executiva de la Federació Socialista de Mallorca, 
on ocupa la secretaria de cornunicaci6. 

Coordinador de la revista Tribuna Socialista, primer i Socialistes 
de Mallorca, desprès, editades per la Federació Socialista de Mallorca. 

Director de la revista Imagina, editada per les Joventuts 
Socialistes de les Dies. '. 

Secretari General de 1' Agrupació So-
cialistadeCapdeperadesdeell997. · . 
Candidatura electoraL 
1. Climent Alzina Terrasa, 
2. Fernando Peñalver Vico, 
3. Maria Laura Abril Herrera, 
4 . Jaume Blanes Gaya, 
S. Guillem Febrer Amores, 
6. Antoni Mas sanet Flaquer, 
7. Lluís Ladaria Mayol, 
8. Bartomeu Riutort Blanes, 
9. Maria Bel Llmàs Garau, 
1 O .Marcelo Salomon Molledo, 
ll.Maria Fern:indez Montserrat, 
12.Pedro Sancho Vives, 
13 . Maria Esteva Lliteras, 
Suplents: 
1. Miquel Terrasa Juan, 
2 . Antoni Vilanova Estela 
3. Jaume Juan Mayol. 

Com valorau els quatre anys passats, de govern 
municipal UCAP-PP ? 

La valoració que nosaltres em feim és negativa. 
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Per començar, s 'ha notat una reculada en les polítiques 
socials , així com en Participació Ciutadana. No s'ha 
desenvolupat el reglament aprovat en l'anterior legislatu
ra . Un dels altres temes que aquests quatre anys ha fallat 
ha estat el tema urbanístic . Hi ha hagut un fort 
expansionisme urbanístic i al mateix temps un descontrol 
sense precedents . També remarcaríem que aquests 
darrers quatre anys 1' equip de govern ha governant per 
als seus amics, oblidant moltes vegades els interessos 
generals dels ciutadans. 

Feis un resum del vostre programa, tot 
destacant-ne els eÏ-"Cos bàsics. 

Treballarem sobretot els temes socials , la 
participació ciutadana i cultura. 

Farem un pla de vivendes socials, negociarem un 
punt d'atenció sanitària continuada, crearem una xarxa de 
transports públics.Obrirem una oficina d'informació labo
ral, posarem en funcionament unes escaletes infantils que 
donin un servei que s'adeqüin ·a la realitat social del nostre 

municipi, posarem en marxa un pla nou de 
recollida selectiva de fems.Crearem noves 
places d'aparcaments, construirem un nou edifici 
municipal. Reestructurarem la policia local, 
negociarem la construcció d'un nou centre 
escolar. Obrirem centres de joves i crearem els 
regidors de zona. 

Si haguéssiu d'assumir la Batlia de 
Capdepera, quines serien les cinc mesures 
que considerau prioritàries i que prendríeu 
immediatament ? 

Les nostres prioritats serien la construcció 
del nou Ajuntament, 1' asfaltat general de tot 
Cala Rajada, la posada en funcionament de les 
escaletes infantils i el pla de recollida de fems. 

Quines perspectives teniu i, en tot cas, 
amb qui pensau pactar per tal de garantir la 
governabilitat del poble? 

Les nostres perspectives són, en aquests moments, 
bastant bones. En cap moment no hem parlat de pactes i 
en tot cas fms després de saber els resultats electorals no 
en parlarem. 
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UCAP 

El candidat a batle: 
Joan Pascual Amorós va néixer a Capdepera el 

20 de setembre de 1950. Casat i pare de tres fills. De 
professió, comerciant. 

Va començar la seva vida política amb UCD 
exercint la regidoria d'esports de l'any 79 al 83 . A l'any 
83 va ésser elegit batle, càrrec que va ocupar fins l'any 
88. 

A l'any 91 va encapçalar la llista d'UCAP i va 
ésser la llista més votada, encara que el grup es quedà a 
l'oposició. 

A les eleccions del 95 va repetir com a cap de 
llista amb UCAP i ha estat batlle fins ara. 

Candidatura electoral: 
1. Joan Pascual Amorós 
2 . Josep Gallega Méndez 
3. Joana Aina Flaquer Terrasa 
4. Joan Femàndez Espíritusanto 
5. Alberto Martínez Lara 
6. Francisca Ginard Alzina 
7. Alberto Llull Ginard 
8. Climent Crespo Flaque 
9. Catí bel Lla bata Mas 
10. Pedro Osuna Jiménez 
ll.Pedro Bonnin Femàndez 
12.Andrés Artigues Lliteras 
13 .Andrés Gutiérrez Lliteras 

Com valorau els quatre anys passats, de govern 
municipal UCAP-PP ? 

La valoració que feim del govern municipal durant 
aquesta darrera legislatura és molt bona. El motiu 
d' aquesta valoració és que L Equip de Govern ha fet feina 
amb unitat de criteris per aconseguir tot un ventall de 
realitzacions que han millorat la qualitat de vida dels 
ciutadansd'aquestmunicipi. S'haconstruïtl'institutd'ESO, 
d poliesportiu la pista d'atletisme la gespa artificial del 
camp de futbol, locals per a la gent major, la reforma del 
teatre municipal, s 'han comprat més de 7 . 000 metres 
quadrats de sòl urbà a Capdepera i moltes altres coses 
més . 
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Al mateix temps, això, ha afavorit un clima de 
convivència al poble, que s 'ha reflectit en més participació 
ciutadana en els esdeveniments extraordinaris, festes 
populars, etc ... 

També hem de dir que s 'han millorat les relacions 
amb les Institucions Autonòmiques i locals. 

F eis un resum del vostre programa, tot destacant
en els eixos bàsics. 

Partint de la finalitat primordial d'UCAP de fer el 
millor per a Capdepera, el nostre programa es basa en uns 
objectius concrets que es reflecteixen, cada un d'ells, en 
diferents actuacions: 
• Volem protegir i conservar la nostra terra, per això 

limitarem el creixement urbanístic no promovent noves 
urbanitzacions, preservarem i conservarem les àrees 
naturals no autoritzant cap construcció, incrementarem 
el control i la disciplina urbanística, adequarem les 
construccions a criteris d'estètica i bon gust conservant 
i fomentat els estils tradicionals i repoblarem els nostres 
boscos. 

• Volem fer una administració més àgil i competent, per 
això construirem un nou ajuntament ja que els darrers 
anys el poble ha crescut molt i l'ajuntament ens ha 
quedat petit. 

• Volem apropar 1 'administració a tots els ciutadans, per 
això, crearem noves dependències municipals a Cala 
Ratjada. 

• Volem preveure i solucionar les necessitats que ara té 
i en un futur tindrà el nostre poble, per això desviarem 
i descongestionarem el trànsit a Capdepera, promourem 
1 'estalvi d'aigua i la seva reutilització una vegada estigui 
depurada, durem a terme el pla integral de recollida 
d'aigües pluvials. 

• Volem que hi hagi transparència a 1' administració local 
i que els gabellins estiguin informats de totes les 
decisions que es prenen perquè puguin prendre part 
activa en els assumptes del seu poble, per això crearem 
un mitjà per fer arribar la informació al domicili de 
cada un dels ciutadans i mantindrem la política de 
transparència en els comptes municipals. 

• Volem millorar I' assistència mèdica, per això, 
aconseguirem 24h. de servei mèdic al municipi i 
millorarem les instal·lacions i serveis a la Casa del Mar 
de Cala Ratjada. 

• Volem que Capdepera sigui un referent cultural dins 
les nostres illes i potenciar amb instal·lacions i activitats 
les aptituds que des de sempre els gabellins hem 
demostrat tenir cap a la música, 1' art i la cultura, per 
això promourem casals de música i cultura, sales 
multiusos per a activitats culturals centre de reunió 
d'entitats ciutadanes, espais públics per a rexposició 
d'art en general. 
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• Volem potenciar el sentiment de poble i reivindicar els prioritàries i que prendríeu immediatament ? 
nostres costums i tradicions, per això potenciarem les - Construcció d'un nou Ajuntament 
nostres festes, recuperarem el patrimoni històric i - Tramitació i aprovació de les Normes Subsidiàries per 
artístic, millorarem la informació i atenció als visitants, protegir les Àrees Naturals i poder limitar el creixement 
promourem els camins verds i rutes culturals, urbanístic 
potenciarem encara més la normalització lingüística i - Pla integral de recollida d'aigües pluvials 
l'ús intensiu de la nostra llengua. Crear noves dependències Municipals a Cala Ratjada 

• Volem ésser solidaris tant a nivell de poble, com a , Promoure el projecte per a la Gent Gran de fer un 
nivell mundial, per això crearem un menjador social, menjador social, un centre de dia i una vivenda tutelada. 
un centre de dia i una vivenda tutelada per als nostres 
vells més necessitats, potenciarem l'assistència a 
domicili i acompanyament de malalts, destinarem el 
0'7% del nostre pressupost per a ajuda. humanitària. 

• Volem I' augment de la qualitat del nostre turisme, per 
això, diversificarem 1' oferta turística promovent 
activitats esportives i culturals i el coneixement del 
nostre entorn històric i paisatgístic. 

JOVENTUT: Som conscients que la joventut és el 
futur del nostre poble. L'engrandiment accelertlt de la 
població del nostre municipi ens pot dur multitud de 
problemes en relació a la joventut. Per això, els hem 
de donar tot el suport que necessiten. 

• Volem dotar d'una base sòlida la nostra jpventut, fo
mentar el respecte i el sentiment d'equip, per això, 
construirem una piscina coberta, locals de joventut, 
organitzarem activitats esportivt:s, culturals i d'oci per 
a ells. 

• Volem potenciar la seva formació perquè més 
endavant estiguem a 1' altura de la demanda laboral, 
per això es gestionarà la construcció d'una nova escola 
d'ensenyança primària, es tramitarà la creació d'un 
hotel-escola d'hosteleria i crearem una borsa de 
treball. 

• Volem potenciar la seva participació i col· laboració en 
les activitats del poble, per això crearem una borsa de 
voluntariat. 

Si haguéssiu d'assumir la Batlia de Capdepera, 
quines serien les cinc mesures que considerau 

Quines perspectives teniu i, en tot cas, amb qui 
pensau pactar per tal de garantir la governabilitat del 
poble? 

* Les nostres perspectives són consolidar el vot 
per tal de conservar els mateixos regidors, encara que 
preveim millorar el resultat i esser la llista més votada. 

*Partint de l'objectiu primordial d'UCAP de fer 
feina per aconseguir el millor per al nostre poble, una 
vegada vist el resultat, es mirarà quin és el millor pacte 
per a Capdepera. 

Afegiu el que trobeu convenient 

UCAP és un partit independent, és a dir, que no es 
deu a les ordres dels partits centralistes. La finalitat única 
d'UCAP és fer feina pel nostre poble. 

Són moltes les coses que s 'han de fer i nosaltres ja 
hem començat. Aquests darrers quatre anys hem lluitat per 
aconseguir que Capdepera arribi a ésser el municipi que 
tots desitjam. Mirant sempre cap al futur, fent que les 
decisions presents aportin un millor benestar futur en tots 
els sentits . 

Estam satisfets de la nostra feina i estam contents 
que cada vegada s'integri més gent jove dins UCAP, perquè 
d'aquesta manera asseguram el nostre futur. Les noves 
generacions també tenen el dret i 1 'obligació de fer feina 
pel seu poble. Ells aporten noves idees i vitalitat, que 
sempre són ben necessàries per no quedar-se estancats . 

~ · ~ ~s;u· ' 
~ I!! ~ 
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P.P. 
CJll'D'F.Pii.lm 

Poplll¿¡r 

El candidat a bat/e: 

Candidatura electoraL 
1. Joan Llull Massanet 
2. Joan Ferrer Flaquer 

Joan Massanet 
Llull, llicenciat en Dret 
per 1 'Universitat de les 
Illes Balears.És casat i 
pare de dos 
fills. Membre de la Junta 
Insular del PP de Ma
llorca. 

Actualment és re
gidor de Turisme i 
Urbanisme a 
l'Ajuntament de 
Capdepera 

3. M'Magdalena Maldonado Ferrer 
4. Pilar Yeste Gómez 
5. Miquel Juan Sirer 
6. Bernard Boutique 
7. Jaume Tous Pellicer 
8. Antoni Mir Martínez 
9. M'Isabel Encinas Tamayo 
1 O. Nicolau Pons Alzina 
11. JoanLaraLópez 
12. Pedro Alzina Garau 
13. Modesto Marin Montijano 
Suplents 
1. Maria Orpi Juan 
2. Antònia Flaquer Riutort 
3. Antoni Martorell Torres 

Com valorau els quatre anys passats, de govern 
municipal UCAP-PP ? 

En principi, de la nostra part, l'hem de qualificar 
com a positiu. Ha oferit estabilitat i s'ha aconseguit millorar 
les infrastructures del nostre municipi; de fet, el municipi 
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ha progressat i s'ha modernitzat. 

Feis un resum del vostre programa, tot 
destacant-en els eixos bàsics. 

El nostre programa serà una afirmació del 
compromís per tal d'aconseguir que el municipi guanyi, 
en general, en qualitat i que continuï amb el seu progrés 
i modernització però sense renunciar a les nostres arrels 
ni a la nostra personalitat com a poble. 

Si haguéssiu d'assumir la Batlia de Capdepera, 
quines serien les cinc mesures que considerau 
prioritàries i que prendríeu immediatament ? 

En cas d'obtenir aquest honor, les nostres cinc 
prioritats serien: 

* Compromís d'aconseguir un Ajuntament de tots 
i per a tots. 

* Compromís amb el fet de que ningú quedi exclòs 
del progrés i del benestar. 

* Compromís de garantir el futur davant els nostres 
fills, com responsabilitat nostra. 

* Compromís de conduir el nostre municipi cap a 
la qualitat, ja que és la clau per esser competitius. 

* Compromís amb la potenciació de les nostres 
activitats econòmiques tradicionals. 

Si haguéssiu d'assumir la Batlia de Capdepera, 
quines serien les cinc mesures que considerau 
prioritàries i que prendríeu immediatament ? 

Des de la legitimitat que ens dóna la satisfacció 
d'haver complit el nostre compromís amb els electors, 
ens dirigim a les eleccions amb l'esperança d'aconseguir 
la renovació de la confiança en el nostre grup polític, 
sense definir-nos sobre possibles pactes postelectorals, 
però arribat el moment, es farà amb el grup o grups que, 
com nosaltres, tenguin el clar l'objectiu que el nostre 
municipi, Capdepera, continuï pel camí del progrés, el 
desenvolupament, el benestar social i~a modernitat. 
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P.S.M. 

Partit Socialista dt~ 1\'Iallorca 

El candidat a batk: 
FelipEstevaCastronascuta CalaRajada(Capdepera) l'any 

I956.Empresarid'hoteleriaicuiner.EstudisdebatxillersuperioriCOU. 
Exmilitant dels col·lectius anarco-ecologistes Talaiot Corcat i Torre 
Esbucada.ExactivistadelmovimentproDragoneralliure.Fundador, 
entre altres, del' emissora lliure Ràdio 99.9. Col·laboradorde les revistes 
"Torre esbucada" (197 5) i "La revista de la costa est" ( 1984 ). Integrant 
de la candidatura del PCE de l'any 1983 com a independent Reilitzador 
i presentador del programa "Frenètic" de Capdepera ràdio (1992, 93 i 
94 ). Militant delPSMdes del' any 1993. Candidat a Bati ea les eleccions 
de 1995. Regidordurantla legislatura 199 5-1999. 

Candidalura electoral 
1. Felip Esteva Castro 
2. JaumeFuster Alzina 
3. Esperança PérezCassellas 
4. Sebastià Sureda Rosselló 
5. Maria Vives Garau 
6. Clara Quiñones Diaz 
7. Francesc Galiàn Costa 
8. Josep Terrassa F1aquer 
9. BàrbaraFemenias Huerta 
10.Joan Terrassa Lliteres 
!!.Catalina Alzina Garau 
12.Mateu Gara u Flaquer 
13 .Francesc Vives Ferrer 
Suplmb: 
!.Nicolau Bordoy Massanet 
2.Pere Joan Fuster Castillo 
3.Miquel Puig Lladó 

Com valorau els quatre anys passats, de govern municipal 
UCAP-PP? 

-S 'han creat (i s'estan creant) molts de serveis i dependències 
que han fet que la despesa corrent s 'hagui disparat. 

-S'ha acumulat durant aquests quatre anys un endeutament 
excessiu (561 milions a finals d'any sense comptar els 264 del Pla 
Mirall) 

-Hi ha hagut una manca de previsió de futur, de contenció i 
racionalitz1ciód'invmions idecontênció de la pressió fiscal i impositiva 

- S 'ha seguit una política de contribucions especials 
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incoherent. 
-La ¡:x>lítica de gestió dels recursos i serveis ha esta tdocel:xx:lora. 

S'han creat moltes coses però estan deixades de la mà de Deu. 
- Les mesures que s 'han empreses per preservar de la 

massificació algunes zones del municipi han estat totalment insuficients. 
Evitar que es puguin fer xalets adossats a segons quines zones i deixar 
fer a Cala Agulla, Cala Lliteres, els Pelats, Canyamel i algunes zones de 
.Cala Rajada pot parèixer fins i tot contradictori i absurd. El fet que 
s'estiguin revisant les NNSS a fi de modificar-les hauria d'haver servit 
per decretar una moratòria urbanística dins bona part del municipi fins 
a la seva aprovació definitiva. Moltes d'aquestes actuacions, a hores 
d'ara irreversibles, s 'haurien pogut evitar. Poca cosa podrem salvar 
després d'aquests dos darrers hiverns de febre constructora i 
expansionista. 

-L'àread'urbanismeha fetaigua pels quatre costats. Incapaç 
d'aturar aquesta onada destructiva imassificadora, ha consentit queies 
petites-grans qüestions esquitxassin la pròpia credibilitat de tot l'equip 
de govern. Han mancat la sensibilita tmedioambiental, l'interès protec
cionista, el seguiment legal i estricte del planejament urbanístic, 1' agilitat 
en els infonnes i tramitacions i la seguretat jurídica en les seves 
actuacions. Aquestes han estat les pautes que han marcat la política 
urbanística delequipdegovem UCAP-PP. 

-No s 'ha valorat l'assistència sanitària com un punt bàsic de 
1' activitat política. Durant aquests quatre anys hem reculat en aquest 
sentit (no tenim assistència les 24 hores, no s 'ha fet cap millora als 
centres sanitaris, no s 'ha incrementat la dotació de personal, no tenim 
servei d'ambulància exclusiu, etc.) 

- No s 'ha fet un seguiment estricte dels reglaments i les 
ordenances municipals. Aquests s 'han incomplit sistemàticament i en 
alguns casos (Art. 60 del de policia i bon govern) s'hanmodificat per 
conveniència dels uns o dels altres, creant així una inseguretat jurídica 
molt perillosa per al bon ftmcionamentde la institució municipal. 

Deixant de banda altres qüestions puntuals també deficients, 
la valoració global que fa el PSM-EN d'aquests quatre anys de gestió 
UCAP-PP és totalment negativa. S 'ha fet una política excessivament 
desenvolupista i arriscada, amb molt poca essència humanista i social 
i massa contingut COOJ.ercial. No hem avançat ni un pam en la millora de 
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la qualitat de vida dels ciutadans. Encara resta molta feina a fer. 

F eis un re:mm del vostreprograma, tot destacant-ne els 
eixos bà.òcs. 

El programa de govern que presenta el PSM a Capdepera, es 
fonamenta bàsicament en la gestió dels recursos, amb la qual cosa 
pretenem: 

-O¡ximitzar els sexveis i les instal·lacions municipals, treient
los el màxim profit i rendiment, encara que pera això s'hagi d'augmentar 
la despesa corrent, que ha de ser la inversió principal de la nostra gestió 
ex:onòmica. 

-Invertir el mínim en infrastructura i instaHacions. Només 
les necessàries per al bon funcionament de la vida social, cultural, 
esportiva i econòmica (tuóstica) del municipi. 

-Desenvoluparunampli programa d'educació cívica. 
-Millorar el nivell d'informació i d'atenció als ciutadans. 
La filosofia política que inspira el programa del PSM -EN de 

Capdepera es basa fonamentalment en: 
l.F er més habitables els nuclis urbans. 
2.Tenir cura, protegir, conservar i regenerar el litoral i les 

zones d'interès ecològic i paisatgístic 
3. Que fora vila sigui per conrar, pasturar i passejar 
4.Impulsarun turisme sostenible i sense dependències 
5.Aturar el procés de despersonalització del municipi, 

principalment als nuclis costaners 
6.Quel'educació, la cultura i els esports estiguin a l'abast de 

tothom 
7.F er un municipi ecològicament sostenible 
8. Que els més m:cessilals i uesprutegils leuguin el màxim 

suport i ajuda de la institució mwúcipal 
9.Gaudir d'un urbanisme racional, controlat i bàsicament de 

serveis dins les zones urbanes i restrictiu i encara més controlat en les 
zones rurals i protegides. 

lO.Donarmés seguretatpública,juridica i sanitària 
ll .F acilitar la participació dels veïns i institucions en la gestió 

municipal. CrearunFórurndela Joventut. 
l2.Incrementar la recaptació municipal, millorant la gestió i 

maximitzant els recursos existents sense que això suposi un increment 
de la pressió fiscal als ciutadans 

Sihaguéssiud'assumirlaBa/DadeCapdepera,quin.esserien 
les cinc mesures que considerau prioritàries i que prendríeu 
imme.diatament? 

1.-Crear per a Capdepera un pla urbanístic a llarg termini
prèvia convocatòria pública d'un concurs d'idees- que contempli la 
regeneració urbana amb bons accessos, zones d'aparcament, places 
públiques i zones peatonals. Fer una auditoria per a avaluar la situació 
urbanística actual per tal de poder preveure i delimitar el creixement 
tècnicament possible i econòmicament desi~ a ble. A partir dels resultats 
d'aquesta auditaia, corneiYY3r la revisió o nova redacció del planejament 
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urbanístic. 
2.- Posada en marxa del transport públic municipal escolar i 

entre nuclis 
3.-Creació d'oficines municipals a Cala Rajada i Canyamel, 

apropant els serveis de l'Ajuntament al ciutadà. En aquest sentit ens 
proposam també engegar la regidora de participació ciutadana amb un 
ampli programa en educació cívica, cultural, sanitària, esportiva, 
mediambiental, d'informació (radiar els plenaris i donar publicitat a 
tota la informació institucional) i de participació. 

4.-Crear i mantenir una vi venda Tutelada, Centre de Dia i 
Menjador Social per a la gent gran necessitada d'aquests recursos 

5.- Garantir l'assistència sanitària les 24 hores del dia i 
1 'eficàcia de l'assistència i trasllat en cas d'urgències o malalts sense 
mitjà de transport. Adecentació del centre de salut de Cala Rajada 
(Casa del Mar o altre indret si és necessari) 

Quinespmpedivesteniu~entotcas,ambquipe~zsaupadar 

per tal de garantir lagovemabüitatdelpoble? 
Les nostres perspectives sonaugmentarel nombre de regidors 

i governar el municipi. Per la gran diferència de fons i de forma que ens 
separa del PP, preveirn gairebé impossible cap pacte amb aquest partit, 
encaraquenorebutjaremcaptipusd'ajudaquepoguemassurnir.Arnb 
els altres grups, sempre trobarem punts coincidents, encara que la 
possibilitat de pacte haurà depassar per 1' acceptació de bona part del 
nostre programa electoral, sobretot en els punts quepernosaltres són 
.irremmciables. 
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Es Grup 

~~grupació d'electors Es Grup 

El candidat o bot/e: 
Antoni Juan Muntaner Pomar, 43 anys, és casat 

i té dos fills. Com experiència política s'ha de destacar 
que va ser regidor en els anys 87-91 a l'oposició, i durant 
la legislatura 91-95 fou batle, encapçalant la coalició PSOE
PSM-EU-CB. L'any 96 passà al grup mixt de l'Ajuntament, 
per greus divergències d'opinï6 amb el seu grup PSOE. 
L'any 98, conjuntament amb altres veíns de Capck!pera i 
Cala Rajada, inicià la creació de l'agrupació d'electors ES 
GRUP. 

Dins de les realitzacions més importants durant el 
temps que va estar a la batlia cal destacar: 
- Conveni i projecte de l'institut d'Educació S~cundària. 

- Ambulatori de Capdepera 
- Velatori municipal 
- Passeig de Cala Gat 
-Passeig de Cala Agulla 
-Tots els parcs infantils del municipi 
- Vivendes socials 
- Obres d'embelliment de Cala Rajada i Canyamel 
- Pista poliesportiva de s'Auba · 

Candidatura electoraL · 
1. Antonio Juan Muntaner Pomar.·: 
2. Miguel Antonio Rechac Cañavate 
3. Mateu Melis Tous 
4. Lucas Femandez Gómez 
5 . Karianne Johansen 
6. Damian Gelabert Rosselló 
7. Jesús Manuel López Jimenez 
8. Encamación Orts Celdran 
9. Antoni Llull Sureda 
1 O. Miguel Flaquer Colom 
11. Antonio Juan Salom 
12. Francisco Martínez Jiménez 
13. Bartolomé Alzina Casellas 
Suplents: 
1. José Antonio García Infiesta 
2. Pedro Flaquer Servera 
3. Antonio Ribot Maymó 

!,'1 
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Com valorau els quatre anys passats, de govern 
municipal UCAP-PP ? 

Un retrocés econòmic, abondó polític, deixadesa, 
improvització, desenvolupament rubanístic desControlat , 
etc ... 

Feis un resum del vostre programa, tot 
destacant-ne els eixos bàsics. 

Treballar per al poble. Som independents dels grups 
polítics i econòmics. El nostre programa és : 
-Transparència, comunicació i divulgació de la gestió mu
nicipal. 
-Fomentar la participació ciutadana en temes municipals 
-Fomentar la creació de noves associacions de verns 
-Igualtat dels ciutadans a l'Ajuntament 
-Modernització de l'edifici de l'Ajuntament 
-Oficines de gestió municipal a Cala Rajada 
-Reorganització de les àrees de feina de l'Ajuntament 

-Protecció del nostre entorn natural 
-Més zones verdes i parcs infantils 
-Millorar el manteniment i ornamentació dels espais públics 
-No al projecte demacro-port esportiu 
-Promoure la creació d'un Parc natural marítim per a la 
supervivència de la pesca a la nostra costa 
-Urbanisme igual per a tothom 
-Revitalització del casc urbà de Capdepera 

-Millorar les infrastructures 
-PAC i ambulancies 24 hores 
-Residència de dia per a la gent gran 
-Augmentar l'assistència social domiciliària 
-Aplicació de la normativa de control d'animals domèstics 
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-Defensar el nostre patrimoni cultural i lingüístic 
-Ajuda a la integració de cultures foranes 
-Mes implicació municipal amb la problemàtica escolar 

-Piscina coberta i bar social al camp de futbol 
-Organitzar i facilitar l'ús del polisportiu pel poble 
-Millorar i potenciar les instaHacions esportives de s'Auba, 
s'Alzinar i es Clot de sa Grava. 

-Guarderia infantil adaptada als horaris laborals 
-Creació i manteniment de locals d'esplai per a 
la joventut 
-Promoció d'habitatges socials 
-Transport públic local 

-Protecció de la petita indútria turística 
complementària 
-Lluita contra els renous nocturs 

Si haguéssiu d'assumir la Batlia de 
Capdepera, quines serien les cinc mesures 
que considerau prioritàries i que prendríeu 
immediatament ? 

a. Control en Urbanisme 
b . PAC 24 hores 
c. Reforma de l'Administració local 
d . Transparència i informació municipal 
e. Tracte igual a tots els ciutadans 

A l'hora de tancar l'edició d'aquest número de 

"Cap Vermell", el grup d'Esquerra Unida no ens 

havia fet arribar la contestació al nostre qüestionari 

electoral. És per això que els nostres lectors es 

veuen privats de conèixer el programa i les propostes 

del partit encapçalat per Pere Nadal. 

27 

Quines perspectives teniu i, en tot cas, amb qui 
pensau pactar per tal de garantir la governabilitat del 
poble? 

Demanau-nos-ho després de les eleccions 

Afegiu el que trobeu convenient 
Pensam que és necessàri un canvi de maneres i for

mes de govern al nostre municipi. Són necesàris "NO US 
AIRES EN ES POBLE" . 

PLATAFORMA x KOSOVO- Mallorca 

Campanya de recollida dels següents 
productes per enviar als campaments de refugiats 
albano-kosovars 

-PASTA, FARINA 
-SUCRE 
- OLI DE GIRA SOL 
- LLEGUMS, ARRÒS 
-LLET EN LLAUNA, LLET EN POLS 
- LLAUNES DE PEIX 
-ALIMENTS INFANTILS 
Es demana que no es duguin envasos de vidre. 

Entregar fins dia 15 de juny 
Ajuntament de Capdepera 
Can Gabriel, carrer Nou, 3 
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Contes d'es padrí Maleter 
I 

EN MIQUEL i S'ESCORPI DE SA CREU VELLA 
Això era un jove molt curro que nomia Miquelet. 

Per motius familiars i de feina, cada dia passava un parell 
de vegades es camí de Capdepera a Artà i d'Artà a 
Capdepera, en bicicleta. Per poder fer aquestes anades i 
vengudes, ja feia una temporada llarga que tenia un pro
blema molt gros, i és que a s'endret de sa Creu Vella hi 
havia un escorpí. Però no un escorpí qualsevol, sinó un 
escorpí més gros que quatre elefants plegats i que una 
dotzena de bous. Allò era un monstre que tenia atemorit 
tothom que passava per aquell camí. I es mal més gros 
era que per anar de Capdepera a Artà o d'Artà a 
Capdepera, en aquell temps, era s'únic que hi havia, de 
camí, i això ho sabien a bastament, tant gabellibs com 
artanencs . 

Aquell escorpí de sa Creu Vella sortia 
poc perquè feia ses menjades molt grosses i, 
quan estava ben rodó, es dormia dins sa seva 
cova i podia estar-s'hi, sense sortir, un parell 
de mesos. Això ho feia un pic o dos a l'any. 
Quan sortia de dins sa cova per anar a cercaar 
menjar, s'amagava per entre ses glaneres i, amb 
ses mordales, de dis o set passes de llargues, i 
també amb sa coa, plena de verí i que amidava 
tres o quatre passes, agafava i enravenava tots 
es qui passaven aciuell dia, feia un caramull de 
deu o dotze persones, de bous, de cavalls i de 
tot quant esser viu s 'hi arrambava, i després se 
l'enduia dins sa cova, i així tenia menjar fins 
que tornava a tenir gana. 

Eren moltes ses famílies d'aquests dos 
pobles que s'escorpí de sa Creu Vella havia esmorrellat. 
En Miquel, que era, d'es dos pobles, es qui més passava 
p 'es camí, es va trobar dues vegades amb s'escorpí fent 
escabetxina, però com ell passava en bicicleta i era es 
millor corredor i es més ràpid de sa comarca, sempre se 
n'havia sortit amb bon nom. De fet, sera s'únic que havia 
conservat sa vida d'aquells encontres amb s'escorpí i 
s'únic que podia contar allò que havia vist. A més, en 
Miquel era molt agosarat i no tenia por de res. 

Varen a ser tantes les persones mortes per ses 
mordales de s'escorpí o enravenades p'es verí de d'aquell 
animalot que sa gent, per anar a Manacor, a Inca, a Ciutat 
o a qualsevol altre poble de Mallorca, agafava una barca 
i viatjava per mar fins a Cala Bona o a sa Colònia, que 
eren es ports de més aprop. A tot això, es batle de 

Capdepera, abans de quedar-se sense gent en es poble, 
va decidir posar remei en aquella vall de llàgrimes de ses 
famílies gabellines. Després de donar-hi moltes voltes, va 
triar es trenta voluntaris més forçuts que hi havia, de sa 
Creu Vella fins en es Far. En aquest grup de voluntaris 
s 'hi trobaven una dotzena de mariners que es consideraven 
tan forçuts qu volien anar a matar a s'escorpí tot sols, ja 
que trobaven que sobraven i redesobraven per enfrontar
se a qualsevol bèstia; ells hi anirien preparats amb xerxes 
llangosteres, almadraves, fitores, ganxos, destrals i 
ganivetes grosses d'escorxar taurons, tonyines i rajades. 
Es Batle de Capdepera, però, va voler que hi anassin es 
trenta homes més forçuts d'es poble, i així poder assegurar 
que, d'una vegada, matarien aquell escorpí que s 'havia 

fet l'amo i senyor de sa Creu Vella i es seus 
voltants, a més de tenir es poble atemorit. 

Aquells trenta homes partiren ben preparats, 
amb xorracs, una almadrava, fitores, ganivetes, 
xerxes, forques, destrals, martells, cordes 
gruixades, picassons, xapes,gatzolls i tota cas-
ta d'eines que servissin per fer mal i matar a 
s'escorpí. Abans d'arribar a sa Creu Vella, es 
prepararen per envestir s'animalot, es mariners 
al davant, amb ses xerxes i s'almadrava a punt 
per mirar d'enganxar-lo i que no es pogués 
moure, i després entre tots fer-lo bocinets. 

Quan s'escorpí va sortir de sa cova, es 
mariners li tiraren ses xarxes, però no serviren 
de res. S'escorpí va agafar aquells ormeigs 
amb ses mordales i va parèixer que eren un 

bocí de randa: les fa fer trossos . I darrere ses xerxes va 
destrossar aquells trenta homes, que eren, amb prou 
avantatge, es més forçuts de sa Punta de Capdepera. Ni 
un en va quedar de viu per contara-ho. S 'únic que va 
sebre què havia passat, amb tot detall, va ser en Miquelet, 
qui s 'ho mirava amagat damunt una glanera, però va es
perar a davallar que s'escorpí s 'hagués retirat cap a dins 
sa cova amb aquells cossos morts. S'escorpí, però, aquell 
dia en deixà dos defora. En Miquelet va veure que 
s'animalot aquell dia tenia molta gana, perquè allà mateix 
es va menjar aquells dos, que estaven més esclafats i bruts 
de sang. Quan es va haver empassat es dos cossos, de 
carn vermella, i va haver entrat ets altres vint-i-vuit dins 
sa cova, va mirar bé p 'es voltants, i corn que ho va veure 
tot tranquil, es va amagar i va estar més de mig any a 
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tornar a sortir. 
En Miquelet, que era es més agoserat de Mallorca, 

no hi havia cap dia, encara que s'escorpí no sortís, que no 
anàs una estona damunt sa glanera per veure què feia i 
què no feia aquell maleït animal que tenia atemorit tot Artà 
i tot Capdepera. Més de dues vegades, en Miquel va guaitar 
en es portal de sa cova i va reure sa bèstia que dormia. Un 
d 'aquells dies, estant damunt sa glanera, s'al·lot va veure 
que s'escorpí allargava una mordala i la treia defora, i quan 
passava un cabrit o un conill 1' agaafava i per endins s 'ha 
dit. Això li ho va veure fer un raig de vegades. Una altra 
vegada, va dur sa mala sort' que, vetlant de damunt sa 
glanera mentre berenava de pa amb sobrassada, es pa i es 
companatge li van caure i, encara no havien tocat en terra, 
que sa mordala ja se'ls va haver fet seus . Aquella mordalota 
pareixia que tenia una dotzena d'ulls. 

Allò que va passar a aquells homes tan forçuts de 
Capdepera es va escampar per tota sa comarca de 
Manacor. Mentrestant, es batle d'Artà, com que ho sabia 
tot, anava entrenant es seixanta homes de més força d'Artà, 
per mirar d'acabar d'una vegada amb aquell escorpí que 
cada any es menjava més de vint 
artanencs . Es seixaanta forçuts 
artanencs prepararen cordes i 
cadenes gruixades per fermar ses 
mordales, tota casta d'eines i, a 
més, a damunt s'entrada de sa 
cova hi posaren un parell de fileres 
de pedrotes grosses com un ca
rro, que havien de trabucar damunt 
s'escorpí quan sortís i així 
estormiar-lo i després lligar-lo amb ses cordes i amb ses 
cadenes. Finalment, el farien bocins, es més gran d'es quals 
fos com una espardenya. Aquells seixanta artanencs 
valents, quan ho tengueren tot enllestit partiren cap a sa 
Creu Vella, a complir sa seva missió. 

En Miquel, que no dormia a sa palla, sense que ningú 
ho sabés, també comparegué prop de sa cova i quan 
arribaren ets artanencs ell ja feia una hora que estava 
amagat damunt sa glanera, vetlaaaant tot quant passava 
per aquell entorn. En Miquel volia veure com ets homes 
forçuts d'Artà mataven s' èscorpí verinós de sa Creu Vella. 

No feia un minut que aquells homes havien arribat 
quan en Miquel, que coneixia bé tots es renous que feia 
s'escorpí, ja va sentir ses mordales que es movien i, amb 
un no res, s'animalot ja va ser en es portal de sa cova, a 
punt d'envestir aquells homes, que es trobaven a una 
trentena de passes. Quan sa bístia va sortir de sa cova, 
famolenca i disposta a fer una de ses seves escabetxines i 
així tenir menjar per un any, de damunt es portal 
començaren a caure-li damunt aquelles pedrotes grosses 
com a carros . En un no res s'escorpí va quedar mig tapat 
i es seixanta homes, sense perdre gens de temps, es posaren 
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a fermar-lo amb ses cordes i ses cadenes gruixades. En 
Miquel, que s 'ho mirava de damunt sa glanera, estava tot 
content de veure com mataven s' animalàs. Quan el 
tengueren ben fermat, que no podia fugir, 1' envestiren amb 
ses serres, es xorracs i es partells, i toc aquí i toc allà. 
Però, quan començaren a xorracar, per fer-lo bocins, 
s'animal verinós va pegar espolsada que ses pedres que 
botiren més aprop anaren a parar dues quarterades lluny. 
Ses cordes pareixien podrides i ses cadenes rovellades. 
Ets homes forçuts d'Artà, d'un en un, varen romandre 
estesos allà mateix, esclafats . Sols tres pogueren fugir 
escapats, una mica esgalabrats, i pogueren anar a contar
ho a es batle d'Artà. 

En Miquel, qui no alenava de veure aquella mortaldat, 
no es va moure de damunt sa glanera, fins que s'escorpí 
va haver entrat tots aquells homes dins sa cova, tret de 
dos. Aquests dos, que eren es qui més esclafats es veien, 
els va deixar estesos allà enmig i quasi no es podia dir que 
fossin còrpores humanes, de bruts de sang com es trobaven. 
Allà mateix se'ls vamenajr, sa bestiota,en manco que can
ta un gall. Després se n'anà cap a dins es seu cau i va 

estar més de tres mesos a 
guaitar en es portal. 

En Miquel seguia anant 
cada dia al seu aaguait, per 
sebre bé què feia s'escorpí. En 
aquell temps, dins Mallorca no 
se xerrava de res que no fos 
s'escorpí de sa Creu Vella. Sa 
por de sa gent era que es 
monstre, en lloc d'estar-se dins 

sa cova i sortir a fer ses seves matances només dos o tres 
pics a l'any, no cnviàs de costums i començàs a passejar 
per aquí i per allà i que cada dia, per treure's saaa fam 
d'es cos, no anàs matant persones de tots els pobles per 
on passàs . Es bades de tot Mallorca decidiren anar a Ciutat 
a veure es Governador, acompanyats d'es tres artanencs 
forçuts que, malferits, varen sobreviure a s'escomesa de 
s' animal. Ho contaren tot a es Governador, però no 
trobaren sortida per acabar amb s'escorpí. Provaren de 
parlar-ne aamb sos homes més forçuts de tots els pobles i 
de Ciutat, però aquests no en volien sebre res, perquè no 
volien morir tant joves com aquells d'Artà i de Capdepera 
que ja havien retut sa vida enfrontant-se a s'animal. Es 
bades també van anaar a parlar amb so Capità General de 
totes ses guerres de Mallorca i trobaren que ja ho sabia 
tot, però no va voler que es seus guerrers morissin esclafats 
per ses mordales d'un monstre com aquell, perquè després 
no li quedarien guerrers per fer sa guerra. 

Es bades continuaren tenint reunions i més reunions 
amb so Governador i es Capità General. Però, mentre ses 
forces vives de s'illa estaven pendents d'es desastres que 
feia s'escorpí de sa Creu Vella, en Miquel no deixava de 
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passar cap dia que no anàs a vetlar unes quantes hores, de 
damunt sa glanera, observant tots es moviments que feia 
sa bèstia. A s'al·lot, queeramoltviu, no li va passar per alt 
que un dia s'animal s'havia menjat primer aquells dos 
homes de Capdepera més empastifats de sang, que un altre 
dia s 'havia menjat es seu pa amb sobrassada, i que també 
s 'havia menajt, abans que no ets altres, els dos artanencs 
més esclafats i bruts de sang. 

Pensant en tot això, en Miquel un dia va anar a ca's 
seu padrí Joan, perquè li donàs una sobrassada per anar a 
berenar amb uns amics. A es padrí Joan, que matava un 
parell de porcs cada any, no li venia d'una 
sobrassada i li donà, a es seu nét, sa més grossa 
que tenia. En Miquel, que no improvissava ses 
coses, ja tenia preparat un relliu gros, sa sobrassada 
d'es padrí i una peça de formatge que havia 
comprat a saa botiga de devora ca seva i, amb 
totes questes provisions, va partir ca a sa Creu 
Vella. Sense fer gens de renou va posar es relliu 
damunt una pedra, sa peça de formatge damunt ¡ 

una altra pedra, i sa sobrassada damunt una pedra 
de més enllà. Després, es va amagara damunt sa 
glanera, com feia cada dia.D'es cap d'una bona 
estona de vetlar, va començar a sentir que 
arrossegaven macada, i va ser sa mordala. de 
s'escorpí que sortia a caçaar. Aquella mordalota 
ho veia tot, pareixia que tenia una dotzena d'ulls. 
Però, mirau per on, sa pinça aquella va passar per 
damunt es pa i després per damunt es formatge, 
pensant que eren pedres, i se n'anà cap dret a cercar sa 
sobrassada i se la va menjar. 

Mentre es baties de Mallorca continuaven ses seves 
reunions per mirar com podrien acabar aaamb s'escorpí, 
sa gent d'Artà i de Capdepera ja no anava d'un poble a 
s'altre per sa carretera. Uns anaven a voltar per mar fins 
a Cala Bona o sa Colònia, i si feia mal temps per mar, 
travessaven per dins sa garriga, a peu o amb un ase amb 
beaces. A tot això, com que no tenia menjaar a prop, 
s'escorpí havia sortit un parell de vegdes i s 'havia acostat 
a unes quantes possessions, d'on va fer net de bestiar i de 
tota casta d'animals. 

A una d'aquelles reunions de ses forces vives, amb 
sos baties, es Governador, es Capità General i el Bisbe de 
la Seu, varen decidir fer una crida a tot Mallorca oferint el 

' 
nomenament de Compte d'es LLevant de Mallorca a qui 
acabàs amb s'escorpí de sa Creu Vella. A més, li donarien 
un gran palau a Ciutat, sa possessió de Son Jaumell i deu 
quilos d'or cada any, fins el dia de la mort. Davant aquestes 
ofertes, molts d'ets homes més forçuts de s'lla, i bastants 
qui vengueren de fora, provaren d'anar a sa Creu Vella 
per acabar amb sa bèstia, però tots acabaren esclafats 
dins ses mordales d'es monstre. Ni un en va tomar a ca 
seva per contar-ho. s'únic que sabia què passava era en 
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Miquel, qui es passava hores i més hores amagat i vigilant, 
de damunt sa glanera. I, unes quantes vegades més, va 
provar de donar sobrassada i altre menjar a s'escorpí, però 
s'animalàs només agafav sa sobrassada, com més vermella 
millor. 

Després de tenir-ho tot ben pensat, va decidir d'anaar 
a xerrar amb sos qui comandaven, que vivien a Ciutat, 
acompanyat d'es baties d'Artà i Capdepera. En aquella 
reunió va manifestar que ell tot sol acabaria amb s'escorpí 
de sa Creu Vella, però que, per fer-ho, necessitava sa seva 
ajuda. Es Governador i es Capità General, quan escoltaren 
ses ofertes d'aquell jovençà que venia de sa punta d'es 

llevant de Mallorca, no es pogueren aguantar i 
esclafaren a riure. Com podia ser que aquell 
al·lot, després que ets homes més forçuts de 
s'illa haguessin retut sa vida a sa Creu Vella 

' 
acabàss tot sol amb s'escorpí? De tota mane-
ra, com que tampoc s 'hi podia perdre gran cosa, 
es Governador li demanà quina era s'ajuda que 
necessitava. En Miquel, que no tenia cap rialla 
però que sabia bé allò que volia, els va dir que 
havia de mester un centenar de porcs grassos 
per fer sobrassada. I aquí, altra vegada, tots 
es posaren a riure, riu que te riu. De manera 
que, s'al·lot, davant sa resposta que mereixia 
es seu projecte, va dir a aquells senyorots de 
Ciutat que si es problema de s'escorpí els feia 
tantes rialles que ell havia acabat ses feines i 
se'n tornava cap a Artà. 

Es Governador, quan va veure aquell al· lot tan se
gur de si mateix, que ja s'aixecava per anar-se'n, va fer 
callar tothom perquè el deixassin exposar sa seva idea. 
En Miquel va insistir que acabaria amb s'escorpí si li 
donaven cent porcs perquè es padrí Joan, d'Artà, li fes 
sobrassada. A més, va demanar a es Capità General que li 
lliuràs cinc carretades de pólvora, cinc carretades de 
cartutxos de dinamita, una carretada de metxa i pitons. 
Encaara que tots estaven una mica astorats davant ses 
peticions d'en Miquel, es Capità General va manar tot d'una 
que duguessin sa pólvora, es cartutxos, sa metxa i es pitons 
fins a Artà, a can Miquel. Després li demanaren a s' al·lot 
si havia de mester res més i ells els contestà que no i que, 
problablement, abns d'un mes ja no tendrien es maldecap 
de s'escorpí. «El Bon Jesús t'escolti», li vaduir el Bisbe de 
la Seu, que també s'escoltava aquell jovenet tan agoserat. 

En Miquel, tan aviat arribà a Artà, sa primera cosa 
que va fer va ser anar a xerrar amb so padrí Joan. Li 
explicà què volia fer amb aquells cent porcs: volia una 
sobrassada molt especial, amb un floc vermell i que, a dins 
cada una li posàs un parell de cartutxos de dinamita, i que, 
al manco, en necessitava cinc carretades ben plenes. Es 
padrí, davant aquella comanda, es posà tot d'una a fer ses 
sobrassades especials, amb un floc vermell, i va fer tanta 
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de via que, en manco de quinze dies ja va tenir ses cinc 
carretades de sobrassada fetes, amb sa dinamita a dedins. 
En Miquel, a cada carretada hi posava uns quants pitons, 
amb un rotlle de metxa preparat. A ses rodes d'es carros, 
perquè no fessin renou, les cobria amb sacs vells i, després, 
dugueren els carros fins damunt sa seva glanera, després 
va desenganxar es carros i va trebucar les sobrassades. 
Amb so renou dels cavalls, s'escorpí va guaitar i, quan va 
veure aquell caramull de menjar vermell s 'hi va afuar, menja 
qui menja, allà mateix. Mentre s'escorpí menjava, en Miquel 
va agafar aquells cinc carros carregats de pólvora i els va 
entrar dins sa cova. 

Després d'haver-se empassat tota sa sobrassada, 
s'escorpí se'n tornà a sa cova i, quan hi va esser, en Miquel 
va calar foc a ses metxes que tenia preparades. Sa 
tronadissa de ses explossions que hi va haver va ser pitjor 
que un terratrèmol i es va sentir de tot Mallorca i fins i tot 
a Menorca. Tan gros va esser aquell terrabastall que es 
campanar de la Seu de Ciutat es va moure. En Miquel ho 
va veure tot de damunt sa glanera. Hi hagué trossos 

Fundació Castell de Capdepera 
Ant motiu de l'entrega deia rredalla d Argent de I'Asoodadó E~anyda 

d'Amics dels Castells al Patronat del Castell de Capdepera, aquest ens ha fet 
arrbar un dossier amb algunes dades del mateix. 

En <ljl.eltilfoorehitrcbam as rxmsdels sets merrbres i cdlalxnrllrs 
i ll1 restm de les dades estadi&1iques i00ll1èlrnk¡uesdesde 1993. Entre d'altres 
destacam elnúerodevisitanls, quepassàde38.690 persones (106perd'~a) en 
1993 a les 85.700 (235 per dia) de 1998. Aquest augment de visitants té la seva 
repa-rusK!enlar~OOópa-voodad'enlracEseJJeaLgrrm~008das 7.738.000 
ptesde 1993als 17.140.000 ptesen rany 1998. Aquests ingressos afegits a les 
al1resfoosde1in~. fa1 que els ~ls eronònt:sanualssiguin netament 
favoollles,permetffi!~d'll1nmmrt0011Ürct>leooctbklrspEJatootar 

~ de manteniment i divulgació. 
Aduament 11 ha cmvenis de ooHítloorióamb el CIM, a través del «Pla 

ooC~»iarrbel FODESMA,queduatmnelesobresdemiklraicam~Vrii 

del caste1 i 1a façana de la e~ de la Verge de rE~. Anil la Consalerta 
de Foment del Goiern Balear es oo·lélxxà pEl a la rdmlitadó del Porta del Rei 
en Jaume i s'està tramitant una sol·licitud d'ajuda per a restaurar la façana de la 
C~delaV~ dei'E~nça. 

Dades 
il9' n'Visitants recaptació entrades ingressos de.vpeses 
1993 38.690 7.738.000 8.886.891 4.224.104 
1993 48.749 9.749.800 10.414.127 5.976.292 
1995 50.500 10.100.000 10.673.559 15.037.217 
1996 68.900 13.780.000 14.252.705 9.418.481 
1997 82.400 16.480.000 16.883.157 10.733.335 
19!JI 85.700 17.140.000 20.305.()99 14.912.690 
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d'escorpí que pegaren per sa Gola, d'altres per devers sa 
Mesquida i alguns arribaren fins a s' Arenalet. Ses pedres 
d'aquell redol de muntanya encara les podeu veure, 
esbocinades. 

Es Governador, quan va sebre que en Miquel havia 
acabaat amb s'escorpí de sa Creu Vella, va decretar una 
setmana de festes a tots els pobles de Mallorca i li donà a 
s' aHotell tot quan li havia promès i un poc més. Els Bisbes 
i es Capità General participaren de ses festes. 

Encara ara, sa gent de s'illa recorda sa porada que, 
en aquell temps, es tenia de s'escorpí. 

Es padrí Joan, de sa seva banda, es va entusiasmar 
fent aquelles sobrassades que, encara en fa, I de cada dia 
són millors 

Es Padrí Maleter 
Cala Rajada, octubre de 1998 

Aquest conte està dedicat aes meu nebot Miquel Gomis Sureda. 

Cinema a Cala Rajada 
Una de les joies que tenim a Cala Rajada, els aficionats al 

setè art, és el cinema Juva. Realment resulta un tant incomprensi
ble que s'hagi mantingut durant aquests anys, un local d'aquest 
tipus a un poble com el nostre, però afortunadament per als qui ens 
agrada la pantalla gran (i no ens basta el fonnat petit del víedo o la 
tele,~sió) és una realitat 

A més, els aficionats, estam gaudint d'una molt bona tem
porada. Realment s'han estrenades moltes pel·licules amb una certa 
qualitat o interés. Però encara queden un bon grapat per veure. Si 
no hi ha variacions estan previstes els següents films. 
.JUNY_ 
Dijous,dia3 "Alcaerelsol". 
Del4 al6, "Mi Gran Amigo Joe" Ideal per a tota la família. 
Diumenge 6, "Psicosis". Remake d'un gran classic. 
Dijous, 1 O, "Celebrity". La darrera de Woody Alien . 
Divendres 11 i diss.12, "Patch Adams". 
Diumenge 13, "Babeenla ciudad". 
Diumenge 13, "Muertos de Risa" de Alex de la Iglesia. 
Dijous 17, "Horizonte final " una de por. 
Divendres 18 i diss.19 "Leyenda urbana" una més de por. 
Diumenge 20, "Pauline elloro bocazas". 
Dimnenge 20, "Unromance peligroso". 
Dijous 25 idiv.25, "Asesinatoen8mm." 
Dissabte 26 i diumenge 27 "Shakespeare enamorado" 7 óscars 
JULIOL 
Dijousl, divendres 2 i diumenge 4, "La vida és bella" Una pel·licula 
imprescindible, si no l'heu vista no la deixeu passar 
Dissabte 3, "No hay pelotas" 

Com veis hi ha per triar. 



.•' 

.(i 

',:•,,. 

SENSE DODOTS 

BEN DODOTAT 

ES UN CONSELL 
d'EMBOLICA QUE FA FORT. 

( DODOTS ) 
DIRECTRIUS D'ORQUESTRACIÓ 

TERRITORIAL 

Quina protecció fan les Dodots? 

Hi ha mesures en sèrie que quan s'apliquin seran aprovades 
automàticament: 
* Prohibició de fer urbanitzacions a menys de 500 metres de la 
costa. '· 
* Prohibició de fer urbanitzacions a més de 500 metres de la 
costa. 
* Autorització de totes les urbanitzacions en sòl rústic que formin 
nucli dispers contigu a un nucli inexistent. 
* Els habitatges plurifamiliars fora dels unifamiliars nuclearan a 
25 O Ïnetres de la mar salada. 

S'aplicaran altres mesures, de volum, pes , capacitat i distància 
una vegada els plans territorials pertoquin a cada municipi: 
* Establiment d'expansions limitades de cada nucli de població. 
* Establiment d'un creixement per illa total. 

Aquestes mesures classifiquen qualsevol fase de tramitació a 
més de tots els projectes urbanitzables, excepte si es fan en sòl 
urbà i si les obres han començat . 

Les Directrius redueixen només la lluna urbanitzable ? 

No, que va ! De fet, la determinació més important de les 
Directius no és la que converteix pedres en pans, sinó la que 
impedeix que el sòl urbà es converteixi. Perquè la mesura més 
important consisteix a limitar el futur i que totes les Illes puguin 
limitar un 1 O per cent en 1 O anys organitzats al voltant del 
creixement dels nuclis existents. 

Quant de terreny quedarà com a urbanitzable ? 

Es retallen en més d'un 60 % les possibilitats que hi havia abans 
de les Dodots . Però, es garanteix un anell de nuclis existents de 
reserva índia per al futur. El terreny urbanitzable a Mallorca no 
podrà superar més de 10 anys al 5,0967 %anual. 


